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استاندار خراسان شمالی در جمع دانش آموزان:

توسعه از مسیر کسب دانش محقق می شود
2

با دستور وزیر راه و شهرسازی انجام شد؛

پیشنهاد اعتبار 3 هزار میلیاردی 
برای راه های اصلی و روستایی 

خراسان شمالی

مستر المپیا 
به قیمت جان ورزشکاران؟!

رییس سازمان غذا و دارو مطرح کرد

افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت 
برخی دارو ها تایید شد!

2اخبار

اقامت ۶۰ هزار نفری مسافران 
 نوروزی خراسان شمالی در 

مکان های اقامتی

تاخت و تاز اجاره بهای املاک از قیمت های سلیقه ای تا نبود نظارت
3
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میز خبر

حسین شریعتمداری درباره آغاز قرن پانزدهم: تاریخ برای آمریکا به پایان رسیده 
ولی برای انقلاب اسلامی تازه آغاز شده / میدان های درگیری تغییر می کنند، اما اصل 

درگیری ما با آمریکا باقی خواهد ماند / 
حسین شریعتمداری، مدیرمسئول روزنامه کیهان نوشت: اولین سال از قرن پانزدهم 
را در حالی آغاز می کنیم که یکی از بزرگ ترین و سرنوشت سازترین رخداد تاریخ را 
انقلاب اسلامی بازگشت دوباره به اسلام ناب  در میانه قرن گذشته شاهد بوده ایم. 
در  آنکه  نه  بود.  دوباره  بعثت  یا  و  بعثت  احیای  دیگر،  بیان  به  و  بود  محمدی)ص( 
بلکه  باشد  آمده  است،  بوده  این  از  پیش  آنچه  از  متفاوت  آموزه هایی  دوباره،  بعثت 
کرسی  بر  قرن،   ۱۴ از  بعد  دیگر  بار  محمدی)ص(  ناب  اسلام  اسلامی،  انقلاب  با 

حاکمیت نشست.
حسین شریعتمداری در یادداشتی نوشت:

بزرگ ترین و  از  آغاز می کنیم که یکی  را در حالی  پانزدهم  از قرن  اولین سال   -۱
سرنوشت سازترین رخداد تاریخ را در میانه قرن گذشته شاهد بوده ایم. انقلاب اسلامی 
بیان دیگر، احیای بعثت و یا  بازگشت دوباره به اسلام ناب محمدی)ص( بود و به 
بعثت دوباره بود. نه آنکه در بعثت دوباره، آموزه هایی متفاوت از آنچه پیش از این بوده 
است، آمده باشد بلکه با انقلاب اسلامی، اسلام ناب محمدی)ص( بار دیگر بعد از ۱۴ 
قرن، بر کرسی حاکمیت نشست. اسلام ناب، پیش از این هم بود، اما در کتاب ها و در 
ذهن برخی از عالمان دینی بود. در عرصه تئوری بود و نه در میدان عمل. نسخه شفا 

بخش بود، اما پیچیده نشده بود. اتفاقی که افتاده بود اینکه
و  میان کتاب ها  از  را  ناب محمدی)ص(  اسلام  )رضوان الله تعالی علیه(  ما  راحل  امام 
از بدعت ها و تحریف ها و کج اندیشی ها که  آورده و غبار غلیظی  بیرون  کتابخانه ها 
طی قرن های متمادی بر چهره آن نشسته بود را زدوده و اسلام ناب را همان گونه 
که در صدر بود ارائه کرده بود... داستان پُرماجرای ما و هجوم همه جانبه نظام سلطه 
بین المللی و دنباله های ریز و درشت آنها دقیقاًً از همین نقطه آغاز شد. هجومی که 

طی ۴۳ سال گذشته بی وقفه ادامه داشته است. اما چرا؟
»لقََد  نیست،  اسلام  نباشد،  اسلامی که ظلم ستیز  و  است  ناب، ظلم ستیز  اسلام   -۲
أرَسَلنا رُسُلنَا باِلبَیِّناتِ وَأنَزَلنا مَعَهُمُ الکِتابَ وَالمیزانَ لیَِقومَ النّاسُ باِلقِسطِ / ما رسولان 
خود را با دلایل روشن فرستادیم، و با آنها کتاب )آسمانی( و میزان )شناسایی حقّ از 
باطل( نازل کردیم تا مردم به عدل و داد قیام کنند« اسلامی که به پُرخوری مرفهان 
بی درد و کلان سرمایه داران و ظلم و ستم آنان در کنار فقر محرومان و مستضعفان 
تن بدهد، اسلام نیست، نام آن به تعبیر حکیمانه حضرت امام، اسلام آمریکایی است. 
و  می نشیند  حاکمیت  کرسی  بر  این خصوصیت  با  نسخه ای  وقتی  که  است  بدیهی 
قرار است عملیاتی شود، اولین اتفاقی که خواهد افتاد - و دیدیم که اتفاق افتاد - آن 
است که نظام سلطه بین الملل در مقابل آن قد علم کرده و به دشمنی برمی خیزد. 
بیان  با این ویژگی، موجودیت نظام سلطه را به چالش می کشد. به  چرا که نظامی 
دیگر درگیری نظام اسلامی با نظام سلطه »ماهوی« است و از ماهیت طرفین ریشه 
می گیرد. این درگیری فقط هنگامی پایان می یابد که یکی از دو اتفاق رخ بدهد، یا 
ما از حضور اسلام ناب بر کرسی حاکمیت دست بکشیم و یا نظام سلطه )که آمریکا 
در راس آن است( خوی استکباری خود را رها کند! و مادام که یکی از این دو اتفاق 
رخ نداده باشد، درگیری ادامه خواهد داشت. میدان های درگیری تغییر می کنند، ولی 

اصل درگیری باقی است.
۳- جان مایه انقلاب اسلامی و علت درگیری آن با قدرت های استکباری را می توان در 
پرسش خبرنگار مجله آمریکایی تایم )ماه های اول بعد از پیروزی انقلاب( از امام)ره( 
و پاسخ ایشان مشاهده کرد. خبرنگار تایم می گوید »شما یک زندگی جدا از دنیای 
جدید داشته اید. مباحث مربوط به اقتصاد مدرن و حقوق و روابط بین الملل را مطالعه 
نکرده اید تحصیلات شما در علوم اسلامی و الهی بوده است. آیا احساس نمی کنید باید 
در راهی که انتخاب کرده اید، تجدیدنظر کنید«؟ امام خمینی)ره( در پاسخ می فرمایند: 
»ما معادله جهانی و معیارهای اجتماعی و سیاسی که تا به حال به واسطه آن تمام 
مسائل جهان سنجیده می شد را شکسته ایم، ما خود چارچوب جدیدی آورده ایم که در 
آن عدل را ملاک دفاع و ظلم را ملاک حمله گرفته ایم. از هر عادلی دفاع می کنیم و 
بر هر ظالمی می تازیم. حال شما اسمش را هرچه می خواهید بگذارید. ما این سنگ 

بنا را خواهیم گذاشت. امید است کسانی پیدا شوند که ساختمان بزرگ سازمان ملل 
و شورای ملل و شورای امنیت و سایر سازمان ها را بر این پایه بنا کنند، نه بر پایه 
نفوذ سرمایه داران و قدرتمندان« و سپس می فرمایند »آری با ضوابط شما من هیچ 

نمی دانم و بهتر است ندانم«.
خبرنگار تایم در مقدمه مصاحبه خود با لحنی کنایه آمیز، نوشته بود؛ »سخن از یک 
روحانی بزرگ شیعه در میان است که به زعم خود آمده است تا نظام حاکم بر جهان 
امروز را نه فقط در ایران که در همه دنیا تغییر دهد و نظامی را جایگزین کند که در 
با معیارهای اسلامی تعریف  اجتماعی و معادلات سیاسی  آن عدالت و ظلم، روابط 

می شوند«!
کاش خبرنگار تایم زنده باشد و آنچه را ناممکن می دانست به وضوح ببیند و اگر هم 
از دنیا رفته است که به مصداق »فبصرک الیوم حدید« آن واقعه عظیم را دیده است.

۴- یک مقایسه ساده میان، جایگاه و شرایطی که ۴۳ سال قبل و در نقطه آغاز داشتیم 
و جایگاه و شرایطی که امروزه در آن قرار داریم، برای دیرفهم ترین افراد نیز کمترین 
 تردیدی باقی نمی گذارد که طی ۴ دهه، ره چند صدساله را پیموده ایم و این همه در 
حالی است که در تمامی طول این ۴۳ سال با انواع دشمنی ها و حملات پی درپی نظام 
سلطه جهانی و دنباله های داخلی آن روبه رو بوده ایم. در متون رایج سیاسی و کلاسیک 
آمده است که برای ارزیابی یک نظام حکومتی تازه  تاسیس، دست کم باید سه سال از 
عمر آن بگذرد ولی ما هنوز بسم الله نگفته با انواع دشمنی ها و توطئه ها دست و پنجه 
نرم کرده ایم »تا آستین به قصد تو بالا زدیم شد... شمشیرهای تشنه به خون از کمر 
برون«! غائله های منطقه ای، تحریم ها، طرح چند کودتا، غائله گروه های  تروریست، 
جنگ تحمیلی، جنگ شهرها، شلیک موشک به مناطق مسکونی، بمباران شیمیایی، 
موازی  جریانات  ساخت  نظام،  حساس  مراکز  در  جاسوس ها  نفوذ  نفتکش ها،  جنگ 
انگلیسی و سنی آمریکایی، به میدان آوردن گروه های تکفیری  نظیر طالبان، شیعه 
نظیر داعش، به کارگیری صد و بلکه هزاران رسانه صوتی و تصویری و مکتوب علیه 
جمهوری اسلامی و...برخی از توطئه هایی که علیه ما تدارک دیده بودند به تنهایی 

برای سرنگونی یک کشور قدرتمند کافی بود.
دنیای  در  درشت  و  ریز  قدرت های  همه  تحمیلی  جنگ  جریان  در  مثال  عنوان  به 
و  سیاسی  و  جنگی  ماشین های  و  تجهیزات  تمامی  با  روزها،  آن  بلوک  بندی شده 
آلمانی،  لئو پارد  بودند،  تانک های  وارد کارزار شده  از صدام  به حمایت  تبلیغاتی خود 
سوپراتاندارد  و  میراژ  جنگنده های  و  اگزوسه  موشک های  انگلیسی،  چیفتن های 
شیمیایی  بمب های  روسی،  اسکادبی  موشک های  و  میگ  هواپیماهای  فرانسوی، 
آلمانی و انگلیسی، موشک های سایدبایندر و هواپیماهای آواکس آمریکایی، دلارهای 
سعودی و کویتی و اماراتی و... ولی ما به قول امام راحل مان)ره( تنهای تنها بودیم و...

۵- فرانتس فوکویاما، نظریه پرداز مشهور آمریکایی در دکترین معروف خود با عنوان 
»پایان تاریخ« مدعی بود که آغاز هزاره سوم میلادی، آغاز هژمونی )سلطه و فراگیری( 
لیبرال دموکراسی آمریکاست و همه کشورها زیر این چتر قرار خواهند گرفت ! اما 
رخدادهایی که برای فوکویاما و امثال او قابل پیش بینی نبود، نشان داد، تاریخ برای 
آمریکا به پایان رسیده ولی برای انقلاب اسلامی به پرچمداری ایران اسلامی، تازه 
آغاز شده است. به قول »اولیوت کوهن«، آغاز هزاره سوم برخلاف انتظار »فرانتس 
فوکویاما« نقطه »پایان تاریخ« و آغاز دوران سلطه لیبرال دموکراسی غرب بر جهان 
نیست، بلکه دنیا شاهد تولد قطب قدرتمند اسلام به رهبری و پرچمداری خمینی و 
خامنه ای است. فوکویاما نظریه خود را پس گرفت و گفتنی است که چندی قبل او 
به اتفاق ۷ تن دیگر از اندیشمندان مطرح آمریکایی به نام های کریستوفر لین، رابات 
با  چامسکی  نوام  و  پتراس  جیمز  زکریا،  فرید  رانی،  دیوید  آلفرد مک کوی،  پاتنیک، 
والرشتاین، جامعه شناس  ایمانوئل  را پیش بینی کرده اند.  آمریکا  افول  انتشار مقاله ای 
بلندآوازه آمریکایی با نگرانی می گوید؛ »مانع اصلی پیش روی ما برای استقرار نظم 
همه  است...  خمینی  امام  ولایت  فقیه  دکترین  آمریکا(  کدخدایی  جهانی)بخوانید 
نظریه ها در گذر زمان کمرنگ و کهنه شده و به تاریخ می پیوندند، ولی نظریه ولایت 
 فقیه ]امام[ خمینی هر روز پررنگ تر و سرزنده تر می شود و مسلمانان بسیاری را به 

خود جلب می کند«.
بد نیست که سرنوشت انقلاب اسلامی را در قرن حاضر از دریچه چشم امام راحل مان 

که هرگز خطا ندیده است نیز، ببینید. می فرماید: »نهضت اسلامی ایران در اواخر این 
قرن، سرنوشت امت اسلام را در قرن آتی دگرگون خواهد نمود«. )صحیفه امام، جلد 

۱۰، ص ۳۶۴(
۶- و اما، اگرچه همه شواهد و قرائن حکایت از آن دارند که امروزه جمهوری اسلامی 
ایران در قله ایستاده است ولی دشمن از توطئه و خصومت دست نکشیده است و تقابل 
ما و نظام سلطه کماکان ادامه دارد. دشمن اما، طی ۴۳ سال گذشته همه اهرم هایی 
را که در اختیار داشته است علیه ایران اسلامی و مردم این مرز و بوم، به کار گرفته 
و طرفی نبسته است. جنگ اقتصادی و جنگ نرم، تازه ترین حربه های حریف و شاید 

آخرین آنهاست که در این آوردگاه، رسانه ها نقش برجسته و تعیین کننده ای دارند.
۷- حالا در این بیان حکیمانه حضرت آقا که در پایان مراسم عزاداری اربعین و خطاب 
به جوانان فرموده اند، دقت کنید: »به مسئله  »تبیین« اهمّیّت بدهید. خیلی از حقایق 
هست که باید تبیین بشود. در قبال این حرکت گمراه کننده ای که از صد طرف به 
سمت ملتّ ایران سرازیر است و تأثیرگذاری بر افکار عمومی که یکی از هدف های 
بزرگ دشمنان ایران و اسلام و انقلاب اسلامی است و دچار ابهام نگه داشتنِ افکار 
این  خنثی کننده   تبیین«  »حرکت  جوان ها،  به خصوص  و  مردم  اذهان  کردن  رها  و 
توطئه  دشمن و این حرکت دشمن است. می توانید افکار درست را، افکار صحیح را 
منتشر کنید، پاسخ به  اشکالات را، پاسخ به ابهام آفرینی ها را در این فضا با استفاده  از 

این امکان منتشر کنید و می توانید در این زمینه به معنای واقعی کلمه جهاد کنید«.
۸- ما و حریف دو نقطه ضعف و قوت داریم. نقطه قوت حریف رسانه های فراگیر 
آن است و از این لحاظ با حریف فاصله داریم )که خوشبختانه این فاصله به مرور 
زمان کم و کمتر شده است(. اما نقطه قوت ما، پیام پُرجاذبه، عقلایی و انسانی اسلام 
ناب  اسلام  فرهنگ  تشنه  جهان  »امروز  راحل مان:  امام  قول  به  و  است  انقلاب  و 
محمدی)ص( است«. حریف از این نقطه نظر بسیار ضعیف تر از آن است که توان 
باشد و دقیقاًً به همین علت است که به جای مبادله  با گفتمان ما را داشته  مقابله 
افکار و تعامل آراء، به تقلب در پیام روی آورده است. به بیان دیگر با جرأت می توان 
گفت که در آوردگاه جنگ نرم نیز دست حریف خالی است و از این روی با توسل به 
انواع شگردهای روانی نظیر شبهه افکنی، شبیه سازی، دروغ پردازی، تحریف حقایق، 
سیاه نمایی و مخصوصاًًً بهره گیری از ستون پنجم و پادوهای خود در داخل کشور و... 

تلاش می کند تا خالی بودن دست خالی خود را جبران کند.
شاید این برداشت در نگاه اول تعجب آور به  نظر برسد ولی تمامی شواهد و اسناد از 
واقعی بودن آن حکایت می کند که حمله آمریکا در عرصه جنگ نرم نیز از نوع تدافعی 
است و ضربه اول را انقلاب اسلامی بر بنیان آمریکا و متحدانش وارد آورده و اردوگاه 
تعبیر دقیق تر،  به  و  نرم  ما در عرصه جنگ  را در هم ریخته است.  استکبار جهانی 
»جهاد تبیین« نیز دست برتر و بالاتر را داریم فقط باید پاشنه آشیل حریف را بشناسیم 

و دقیقاًً به همان نقطه شلیک کنیم... و در این باره گفتنی هایی هست.
علی دایی: اتفاقات شرم آور بازی ایران و لبنان، در هیاهوی قرعه کشی جام جهانی 

فراموش نخواهد شد
علی دایی در صفحه شخصی خود نوشت: اتفاقات شرم آور و رفتارهای غیر انسانی 
در  کشورمان  دوست  فوتبال  بانوان  برابر  در  رضا  امام  ورزشگاه  در  گرفته  صورت 

هیاهوی قرعه کشی جام جهانی هرگز »فراموش« نخواهد شد.
علی دایی با انتشار پستی در صفحه شخصی خود به عدم حضور بانوان در ورزشگاه 

امام رضا واکنش نشان داد.
علی دایی در صفحه شخصی خود نوشت: »اتفاقات شرم آور و رفتارهای غیر انسانی 
در  کشورمان  دوست  فوتبال  بانوان  برابر  در  رضا  امام  ورزشگاه  در  گرفته  صورت 

هیاهوی قرعه کشی جام جهانی هرگز »فراموش« نخواهد شد.
و  زنان  که  رسد  فرا  روزی  امیدوارم  است.  برابر  مرد  و  زن  حقوق  موارد،  تمامی  در 
دختران ایرانی در آرامش و امنیت »آزادانه« به استادیوم ها بروند و اشک آنها برای 

شوق پیروزی تیم محبوبشان باشد نه در اثر اسپری فلفل، گاز اشک آور و….«
انتقاد شدید روزنامه جمهوری اسلامی از مومن نسب و ده نمکی: این که انجام 

می دهید، »تهاجم تحریف« است نه »جهاد تبیین«
روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: بی شناسنامه که می گویند یعنی این. یعنی از اسم 

و شناسه و شناسنامه دیگران سوء استفاده کردن. کم هم نیستند متأسفانه این قبیل 
آدم ها که گاه با عنواین صاحب حرمت، بی حرمتی را رواج می دهند. شاید هم برخی 

هاشان قصد خیر داشته باشند اما کارشان به تولید انبوه شر می انجامد.
روزنامه جمهوری اسلامی با اشاره به اعتراف اخیر مومن نسب مبنی بر اینکه »به اسم 
افراد مشهور ضدانقلاب، اکانت فیک می ساختیم« نوشت:معلوم است در این اکانت ها 
چه مطالبی منتشر می کردند! حالا به نیت خیر یا قیمتی شدن فاکتوری که می خواستند 

بنویسند فرقی نمی کند. مهم این است که به »دروغ« قلم می زدند.
این روزنامه در ادامه با اشاره به اظهارات مسعود ده نمکی که گفته بود »در نشریات 
خود، پندارهایش را به اسم »شهدا« قلمی می کرده است و برای فلان شهید احضاریه 
آمده بود!« نوشت: بی جا کردید حرف خود را به اسم شهید نوشتید... برای حرف های 
در  شهید  احضاریه  منتظر  شهید.  برای  نه  دنیا  این  در  آمده  احضاریه  شما  ناحسابِ 

قیامت هم باشید.
بی شناسنامه که می گویند یعنی این. یعنی از اسم و شناسه و شناسنامه دیگران سوء 
با عنواین صاحب  گاه  آدم ها که  قبیل  این  متأسفانه  نیستند  استفاده کردن. کم هم 
حرمت، بی حرمتی را رواج می دهند. شاید هم برخی هاشان قصد خیر داشته باشند اما 

کارشان به تولید انبوه شر می انجامد.
دنبالش  که  بچه هایی  به  است.  ملانصرالدین  قصه  وادی،  این  ساده دلان  حکایت 
راستی  نکند  گفت  خود  با  رفتند  که  آنان  می دهند!  جا،  آش  فلان  گفت:  می رفتند، 
راستی،  آش می دهند؟ و بعد خودش هم به شتاب رفت! حالا با اکانت فیک، مطلب 
فاکتورِ  احیانا  و  بولتن می کنند  و  باورشان می شود  و خودشان  منتشر می کنند  فیک 
مضاعف! رندانشان که دانسته به تخریب افکار عمومی می پردازند و کاسبی می کنند. 
انجام می دهید، »تهاجم  این که  این هشدار که؛  به  بیدار کرد  باید  را  ساده دلانشان 

تحریف« است نه »جهاد تبیین«.
»حرکت شنیع« هتک حرمت به تمثال امام )ره( در میدان مرجعیت قم چه بود ؟

باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از شهرداری قم نوشت :ضمن محکومیت این حرکت 
شنیع، ساخت مجدد الِمِان تمثال مبارک حضرت امام خمینی )ره( و نصب آن در میدان 

مرجعیت به صورت ویژه در دستور کار شهرداری قم قرار خواهد گرفت .
تمثال مبارک حضرت امام خمینی )ره( در میدان مرجعیت شــهر قم چهارشنبه شب 
موردحمله برخی از اغتشــاش گران قرارگرفته و به آتش کشــیده شــد و در ساعت 
۲:۳۶ بامــداد بااطلاع به ســامانه ۱۲۵، تیم اطفاء حریق آتش نشــانی قم به میدان 
مرجعیت اعزام و علی رغم تلاش های انجام شــده، بخش قابل توجهی از این تمثال 
براثر آتش ســوزی از بین می رود.بلافاصله پس از اطلاع از این اتفاق تلخ، گروه های 
زیباسازی و خدمات شهری منطقه جهت انجام امور بازسازی و ترمیم تمثال به محل 
اعزام می شــوند که متأسفانه با توجه به بررسی های انجام شده به علت از بین رفتن 
بخش عمده ای از ســازه امکان ترمیم و تعمیر وجود نداشته است. به همین منظور 
سازه تمثال قبلی جمع آوری شده تا پس از ساخت تمثال جدید مجدداً در محل قبلی 
به صورت کامل نصب گردد.بدون شــک این حرکت توطئه ای از پیش طراحی شده 
توســط ایادی بیگانه و عناصر خودفروخته اســت که در آستانه جشن بزرگ سالروز 
رأی مردم به جمهوری اســلامی در ۱۲ فروردین ماه ۱۳۵۸ در شهر عش آل محمد 
صلی الله علیه و آله و ســلم به قصد تشــویش اذهان و نشان دادن دشمنی با مردم و 

نظام به آن دست زده اند.
ضمن محکومیت این حرکت شنیع، ســاخت مجدد الِمِان تمثال مبارک حضرت امام 
خمینی )ره( و نصب آن در میدان مرجعیت به صورت ویژه در دستور کار شهرداری قم 
قرار خواهد گرفت و خادمان مدیریت شــهری در اسرع وقت با ساخت و نصب مجدد 
این الِمِان نشان خواهند داد تا در حمایت از نظام مقدس جمهوری اسلامی و پاسداشت 
یــاد بزرگان و به ویژه بنیان گذار این نظام مقدس همواره همراه ملت شــریف و مردم 

غیور استان قم خواهند ایستاد.
المان تمثال بنیان گذار جمهوری اســلامی ایران حضــرت امام خمینی )ره( به همراه 
تمثــال حضرات آیات بروجــردی و حائری یزدی از مراجع بزرگ تشــیع و تأثیرگذار 
حوزه های علمیه در سال ۱۳۹۸ به همت شهرداری قم ساخته و در میدان مرجعیت در 

بلوار حضرت آیت الله العظمی بروجردی نصب شده بود.

امام جمعه بجنورد:

 امیدآفرینی
 در اولویت مبلغان 
دینی قرار گیرد
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امام جمعه بجنورد:
 امیدآفرینی در اولویت مبلغان 

دینی قرار گیرد
نماینـده ولـی فقیه در خراسـان شـمالی و امام جمعه 
بجنـورد گفـت: امیدآفرینـی و تزریـق روحیـه امیـد 
از نیازهـای ضـروری در جامعـه اسـت کـه بایـد در 

اولویـت مبلغـان دینـی قـرار گیرد.
در  یکشـنبه  روز  نـوری  رضـا  الاسـلام  حجـت   
گردهمایـی مبلغـان دینـی اسـتان، اظهـار داشـت: 
گرچـه در جامعـه مشـکلاتی وجـود دارد و برخـی 
مسـوولان کوتاهـی مـی کنند ولـی پیشـرفت های 
زیـادی هم انجام شـده اسـت که باید مبلغـان دینی 

آن را در جامعـه تبییـن کننـد.
وی افـزود: هـم اکنـون در دنیایی زندگـی می کنیم 
کـه همـه علیـه ما اقـدام مـی کنند و بـا اسـتفاده از 
ظرفیـت های گوناگـون در پی القای حـس ناامیدی 
در کشـور هسـتند کـه بایـد بـا حضـوری فعـال در 
فضـای مجـازی و حقیقی امیـد را به افـراد برگرداند 
تـا بـا همدلـی و وحـدت از گردنـه چالـش هـا عبور 

. کنیم
حجـت الاسـلام نـوری بـا تاکیـد بـر اینکـه مبلغان 
بایـد مطابـق با نیـاز و فهم مخاطب، مطالـب را بیان 
کننـد، گفـت: در هنـگام تبلیـغ بایـد با توجه بـه نیاز 
مخاطـب و اینکـه آنها چه مشـکلاتی دارند، سـخن 
گفـت زیرا در این صورت شـنونده، مبلـغ را همراهی 

مـی کنـد و امر تبلیـغ موثر می شـود.
وی بـا بیـان اینکـه مبلغـان بایـد مـردم دار باشـند، 
افـزود: مبلـغ باید بـا مطالعه، آگاهی کامـل و منطبق 
بـا فطـرت انسـانی امـر تبلیـغ را انجـام دهـد و اگـر 
دانـش زیـادی هـم دارد بایـد بـا برنامه ریـزی آن را 

بـه موقـع ارائـه دهد.

نیازهای خراسان شمالی را از 
طریق شرکت های دانش بنیان 

رفع می کنیم
 اسـتاندار خراسـان شـمالی گفـت: بـا غنـی کـردن 
شـرکت های دانش بنیـان به تمامی نیازهای اسـتان 
پاسـخ خواهیـم داد تـا تجـاری سـازی و برندسـازی 

محصـولات خراسـان شـمالی محقق شـود.
در  شـنبه  یـک  صبـح  نـژاد  حسـین  رضـا  محمـد 
همایش مبلغان سـازمان تبلیغات اسـلامی خراسـان 
شـمالی کـه در محل حرم سـید عبـاس )ع( بجنورد 
برگـزار شـد، اظهار کـرد: مبلغان دینـی نقش مهمی 
در تبییـن و روشـنگری هجمه هـای دشـمنان دارنـد 

لـذا رسـالت آنـان بسـیار سـنگین و خطیر اسـت.
اسـتاندار خراسـان شـمالی بیـان داشـت: مبلغیـن و 
روحانیـون با ایجـاد خلاقیت و اسـتراتژی های جدید 
بایـد بـا هجمه هـا و نفوذ دشـمنان مقابلـه کنند و در 
ایـن راه مسـئولان اجرایـی هـم در کنـار مبلغیـن با 

همدلـی مشـکلات مـردم را حـل کنند.
وی بـا بیـان اینکـه اشـتغال یکـی از دغدغه هـای 
ورود و نفـوذ دشـمنان در بیـن مـردم اسـت، افـزود: 
بـرای خدشـه دار کـردن باورهـا و اعتقـادات مـردم، 
دشـمنان بـه دنبـال موضوعـات حساسـی همچـون 
اشـتغال و معیشـت هسـتند امـا مبلغیـن بـا حضـور 
در مناطـق مختلـف می تواننـد در صـدد روشـنگری 

باشـند. اقشـار مردم 
حسـین نـژاد دلیـل اصلی پیـروزی انقلاب اسـلامی 
را نقـش کلیـدی رهبـری و حضور مـردم عنوان کرد 
و بیـان داشـت: شناسـایی نفـوذ دشـمنان رسـالت 
سـنگین و خطیـر مبلغیـن از همـان ابتـدای پیروزی 
انقـلاب اسـلامی تـا کنـون بـوده کـه این مهـم به 

خوبـی محقق شـده اسـت.
نماینـده عالـی دولـت در خراسـان شـمالی همچنین 
بـه نقـش مهـم شـعار سـال در افزایـش تولیـدات 
اشـاره داشـت و خاطـر نشـان کـرد: بـا غنـی کردن 
نیازهـای  تمامـی  بـه  بنیـان  دانـش  شـرکت های 
و  سـازی  تجـاری  تـا  داد  خواهیـم  پاسـخ  اسـتان 

برندسـازی خراسـان شـمالی محقـق شـود.
حسـین نـژاد بـا تاکید بـر اینکـه تمـام هدف گذاری 
هـا بایـد در مسـیر بومـی سـازی تولیـدات اسـتان 
باشـد، تصریـح کـرد: ظرفیت هـای بالقوه اسـتان در 
حوزه هـای مختلـف و بهـره گیری از صنایـع، معادن 
و سـرمایه گـذاری بخش خصوصـی، انتقال آب های 
مـرزی و توجـه ویـژه بـه حوزه هـای گردشـگری، 
دامپـروری و پـرورش اسـب اصیـل ترکمـن موجب 
خواهـد شـد تـا در مسـیر اشـتغالزایی قـدم برداریم.

فرش دوروی ترکمن و کشتی 
چوخه عکاس آلمانی را به 

خراسان شمالی کشاند
صنایـع دسـتی بـی نظیـر و آییـن سـنتی کشـتی 
چوخـه، گردشـگر و عـکاس آلمانـی را بـه خراسـان 
شـمالی کشـاند تـا ایـن جاذبـه هـای گردشـگری 
اسـتان را بـه تصویر بکشـد.  یـک گردشـگر آلمانی 
ایـن روزهـا جـرگلان را مقصـد خـود انتخـاب کرده 
بـود و در مراسـم هـای عروسـی سـنتی ترکمنـان و 
مراسـم کشـتی ترکمنـی شـرکت کـرد تا ایـن آیین 
هـا را بـه تصویـر بکشـد. وی بـه عصـر اتـرک از 
حضـور خـود در جـرگلان گفـت : بنده یـک عکاس 
هسـتم و من برای دیدن کشـتی چوخه به اسـفراین 
آمـده ام و سـپس بـا معرفـی رابطانـم گـه جرگلانی 
بودنـد تصمیـم گرفتـم بـه ایـن منطقه نیز سـر بزنم 
کـه در روسـتای مزارلـق در یـک عروسـی شـرکت 
کـردم و سـپس برای دیـدن فـرش دورو در اقامتگاه 
گرکز مسـتقر شـدم .امسـال حضـور گردشـگران در 
منطقـه جـرگلان بیش از ۵۰ درصد نسـبت به سـال 
قبـل افزایش پیـدا کرده اسـت، گردشـگران خارجی 
نیـز قبـل از کرونا حضـور فعالی در جرگلان داشـتند 
کـه بـه دلیل شـیوع کرونـا تقریبا صفر شـده بود که 
بـا حضـور این گردشـگر عـکاس آلمانـی دوبـاره از 

سـر گرفته شـد .

 معاون اداره کل میراث فرهنگی استان خبر داد:

اقامت ۶۰ هزار نفری مسافران 
 نوروزی خراسان شمالی در 

مکان های اقامتی
 معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دســتی و گردشگری خراسان شمالی از اقامت ۶۰ هزار 
نفری مسافران نوروزی این استان در مکان های اقامتی 

خبر داد.
اسماعیلی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: ۵۰ درصد 
ظرفیت مکان های اقامتی این اســتان طی تعطیلات 

نوروزی تکمیل شد.
وی با اشــاره به بازدیــد مســافران از اماکن تاریخی، 
توریستی، جاذبه های توریستی و... گفت: طی تعطیلات 
نــوروزی ۳۸۲ هزار و ۴۳۲ نفــر از این مکان ها دیدن 

کردند که با رشد چشمگیری مواجه بوده ایم.
اســماعیلی مجموع بازدیدهای نظارتی انجام شــده از 
تاسیســات گردشگری طی این مدت را ۵۰۷ مورد بیان 

کرد.
وی تصریح کرد: شهر تاریخی بلقیس در اسفراین یکی 
از مــکان هایی بوده که امســال از بازدیدکننده خوبی 

برخوردار بوده است.
این مقام مســئول گفــت: برگزاری مراســم نوروزگاه 
از دیگــر برنامه هایی بوده کــه طی تعطیلات نوروزی 
در مکان های مختلف اســتان همچون شــهر تاریخی 
بلقیس، دهکده گردشگری رویین، تپه باستانی ریوی و 

عمارت مفخم برپا شده است.

قائم مقام سازمان تبلیغات:

دشمنان به دنبال تغییر اولویت های 
مردم در نظام هستند

 قائم مقام ســازمان تبلیغات اســلامی گفت: دشمنان 
روش های مختلفی برای فعالیت دارند که یکی از آنها 

جابجایی اولویت های مردم در نظام است.
حجــت الاســلام و المســلمین روح الله حریزاوی در 
گردهمایی مبلغین، روحانیون و ائمه جماعات خراســان 
شمالی که پیش از ظهر امروز ۱۴ فروردین ماه در آستان 
امامزاده سید عباس )ع( بجنورد برگزار شد، اظهار کرد: 
دشــمن با طراحی هوشمند برای تغییر نظام حسابگری 
مــردم تلاش می کند که وظیفه ما در مقابل این توطئه 

ترکیبی دشمن، تبیین است.
وی جهاد تبیین را اقدامی واجب دانســت و تاکید کرد: 
کارزار نبــرد تمدنی آنقدر جدی اســت که رهبر معظم 
انقلاب جهــاد تبیین را در مقابل این عمل دشــمنان، 
اقدامی قطعی و فوری دانســته اند که در آن هیچ جای 

تعللی وجود ندارد.
وی تصریــح کرد: تبیین تفاوت هایی با تبلیغ دارد و در 

واقع مرزبندی ها را دقیق تر می کند.
قائم مقام سازمان تبلیغات اسلامی، رسالت حال حاضر 
روحانیون و ائمه جماعات را »تبیین« دانســت و گفت: 
همانگونــه که تبلیغ را آموختیم اکنون نیز باید تبیین را 
آموخته و به آن بپردازیم؛ البته باید بدانیم که مبلغ خوب 
مبلغی نیســت که گرفتار نفس باشد، بلکه باید هدایت 
یافته باشد و به خاطر پول نیز تبلیغ و تبیین نکند؛ بلکه 

باور قلبی او باشد.
وی به سفر مقام معظم رهبری در سال ۹۱ به خراسان 
شــمالی اشاره و اظهار کرد: خراســان شمالی می تواند 
حــوزه های مختلف مبدأ تحــولات فکری و اجتماعی 
باشــد که یکی از این موضوعات سبک زندگی است و 
رهبر معظم انقلاب به آن اشــاره کردند که باید به این 

موضوع نیز توجه شود.
وی افزود: اکنون در جنگ ترکیبی به ســر می بریم که 
از جنگ نرم هم پیچیده تر اســت؛ در این جنگ، خونی 
از سربازها ریخته نمی شود اما در جامعه هدف، درگیری 

و اختلاف ایجاد می شود.
حجت الاســلام حریزاوی بیان کرد: دشــمن با توطئه 
ترکیبی خود، نظام محاســبه را تغییر می دهد که وظیفه 
ما در مقابل این اقدام این است که نسبت به اولویت ها 

حساس تر عمل کرده و به تبیین بپردازیم.
وی ادامــه داد: »اســتقلال« و »آزادی«، دو ویژگی و 
محور انقلاب اسلامی است که اکنون دشمنان به آن ها 
شبهه های صغروی و کبروی وارد می کنند که نشان می 
دهد در کنار بسیاری از موضوعات نظیر مجاهدت شهدا، 
موضوعات دانش بنیان و... که نیازمند تبیین است باید 

به این موارد نیز توجه کرد.
قائم مقام ســازمان تبلیغات اســلامی گفت: دشمنان، 
اســتقلال و آزادی را در کشور ما که مبدا آن این موارد 
بود، زیر ســوال می برند اما نمی گویند چطور شــد که 
ترامــپ را به خاطر زاویه گرفتن با رژیم صهیونســیتی 

از صحنه حذف کرده و حتی از توئیتر نیز پاک کردند!
وی ادامــه داد: آمریکایی ها حاضر شــدند تا فردی که 
حتی توانایی ســخنرانی را نیز ندارد بــه عنوان رئیس 
جمهور بر مسند بنشانند. این در حالی است که در کشور 
ایران اســتقلال و آزادی وجــود دارد و در حال حاضر 
نیز می بینیم که ســران اصلاحات هر کاری بخواهند 
انجام می دهند و آقــای احمدی نژاد نیز هر حرفی که 

بخواهد میزند.
وی در ادامــه به موضوع عدالت خواهی اشــاره کرد و 
ادامه داد: ما در عدالت خواهی عقب هســتیم و باید سر 

این رشته در دست روحانیون باشد.
حریزاوی خاطرنشان کرد: البته در حوزه عدالت خواهی 
باید توجه کنیم که بی تقوایی و تفســیر اشتباه و بهتان 

صورت نگیرد و همانند خوارج عمل نشود.
وی به فضای مجازی و حضور گسترده مردم در آن نیز 
اشــاره کرد و گفت: بر اســاس آمار، ۷۵ درصد از مردم 
ایران در فضای مجازی حضــور دارند؛ ۲۵ میلیون نفر 
بازی آنلاین می کننــد و میانگین بازی های آنلاین از 

۱۳ به ۲۰ سالگی رسیده است.
حریزاوی تاکید کرد: این موضوعات نشان می دهد که 
باید حضور ما در فضای مجازی موثرتر باشد به گونه ای 
که اگر موارد اشتباه یا مخالف نظر خود را می بینیم باید 
آن هــا را تکذیب کرده یا مخالفت خود با آن ها را اعلام 
کنیم؛ در مقابل همچنین موافقت و حمایت خود از سایر 

موضوعات را نیز اعلام کنیم.

خبر خبر

استاندار خراســان شــمالی گفت: تحقق توسعه و 
پیشرفت از مسیر کسب دانش می گذرد.

محمــد رضا حســین نژاد صبــح دیــروز در آیین 
بازگشــایی حضوری مدارس که به صورت متمرکز 
در مدرسه دخترانه متوســطه اول فرزانگان بجنورد 
برگزار شد، اظهار کرد: دانش آموزان با ارتقای دانش 
و کســب تجارب مختلف در تمــام ابعاد می توانند 

زمینه پیشرفت کشور را فراهم آورند.
وی بــا تاکید بر این نکته کــه موضوعات خلاقانه 
زمینه های پیشــرفت کشــور را به وجود می آورد، 
تصریح کــرد: با ارائه موضوعــات خلاقانه در تمام 
ابعاد، شاهد عدم وابســتگی کشور به سایر کشورها 

خواهیم بود.
حسین نژاد خاطرنشــان کرد: در سالی که مزین به 
نام تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین است تحقق 
این شعار با یک حرکت تدریجی از مدارس، دانشگاه 
ها و با حضور فارغ التحصیلان محقق می شود؛ لذا 

رسالت هر سه گروه سنگین است.
وی یادگیــری عمیق دانش و کســب تجربه را از 
رسالت های مهم دانش آموزان عنوان کرد و گفت: 
برای کسب دانش باید دنبال حل سوالات متعدد در 
حوزه های مختلف بود و ایــن مهم از حوزه دانش 

آموزان آغاز می شود.

استاندار خراسان شمالی در جمع دانش آموزان:

توسعه از مسیر کسب دانش محقق می شود

افزایش اجاره بها بــدون وجود هیچ گونه قانون 
خاصــی، تحت نظر صاحب ملــک و به صورت 
ســلیقه ای مشخص می شــود، همچنین رشد 
فروشگاه های زنجیره ای در افزایش قیمت اجاره 
بــی تاثیر نبوده و باعث تعطیلی و ورشکســتگی 

خرده فروشان شده است.
 رهــن و اجاره اماکن تجــاری و به عبارت بهتر 
مغازه ها رابطه مستقیمی با محل قرارگیری واحد 
صنفی و به اصطلاح میزان تردد مشتریان مغازه 
دارد، این در حالی است که طی سال های گذشته 
حتی مغازه هــای واقع در کوچه و پس کوچه ها 
نیز دچار جهش نرخ اجاره بها شــده اند که بسیار 

عجیب است.
در مناطق و محله های مختلف شهرها نرخ رهن 
و اجاره مغازه ها بســیار متفاوت اســت، به گفته 
برخی از مشــاوران املاک، در یک سال گذشته 
هماننــد قیمت امــلاک بر میزان اجــاره بهای 
واحدهــای صنفی نیز افزوده شــده و این روزها 
مالکان ترجیح می دهند به جای مبالغ بالا برای 

رهن، میزان اجاره بها را افزایش دهند.
این مساله باعث شده تا بسیاری از مشتریان پس 
از مدت کوتاهی نتوانند از پس پرداخت اجاره بها 
برآیند و در نتیجه دیده شده که واحدهای صنفی 
خود را پــس از چند ماه تعطیل کــرده اند و به 

صاحب ملک نیز بدهکار شده اند.
مســتاجران واحدهای تجــاری و صنفی در ابتدا 
با امید فراوان نســبت به اجــاره یک مغازه اقدام 
می کنند اما متاسفانه به دلیل نبود مشتری برای 
اجناس خــود در ادامه راه با مشــکلات و موانع 
بسیاری مواجه می شوند که علی رغم میل باطنی 
عطــای کار را به لقای آن بخشــیده و مجبور به 
تعطیلی کار و پیشه خود می شوند وبه این ترتیب 

بر خیل بیکاران افزوده می شود.
از نظــر صاحبان املاک تجــاری، دریافت اجاره 
هــای میلیونی طبیعی اســت زیــرا هزینه های 
زندگی حداقل نسبت به یک سال قبل، چند برابر 
شده است اما آن طرف ماجرا نیز مستاجرانی قرار 
دارند که به دلیل کاهش توان اقتصادی مجموعه 
جامعــه نمی توانند اجناس خــود را فروخته و به 
سود دســت یابند در نتیجه این چرخه معلول هر 

روز بیش از پیش دچار مشکل می شود.
این در حالی اســت که شــیوع ویروس کرونا۲ 
ســالی است که دردی بر دردهای مردم افزوده و 
رکود اقتصادی نابسامانی در بازار فراهم آورده و 
باعث تعطیلی، ورشکستگی و خالی شدن بخش 
زیادی از فروشــگاه ها و مغازه ها شده و تمامی 
این مسائل دست به دست هم دادند تا قیمت ها 
سر به فلک بگذارد، از طرفی نیز در این موضوع 
آنچنان که مشاهده می شــود، نظارتی به چشم 
نمی خورد و همین قضیه باعث شده تا قیمت ها 
سلیقه ای توســط صاحبان املاک پیشنهاد داده 

شود .
نکته قابل توجه این اســت کــه در این وضعیت 
نابســامان قیمت هــا و اجاره بها، رشــد بالای 
فروشگاه های زنجیره ای نیز بلای جان کاسبان 

خرده فروش شده است.
مزایا و ویژگی های فروشــگاه های زنجیره ای بر 
کسی پوشــیده نیست، ولی فروشــگاه های خُرد 
نیز اغلب نان آور چندیــن خانوارند که با افزایش 
روزافزون فروشــگاه های زنجیره ای و بی توجهی 
بــه این صنف دیگر امیدی به رونق این کســب 

کارها وجود ندارد.
 اجاره ها غیرمنطقی و سلیقه ای شده است

محمدی یکی از کاسبان شهر آشخانه در گفتگو 
با خبرنگار عصراترک در این شهرستان از تفاوت 
قیمت اجاره ها از ۳۰۰ هزار تومان تا ۱۷ میلیون 
تومان خبر داد و گفت: همــه بازاریان و اصناف 

از اجاره های بالای مغازه ها گلایه مند هستند.
وی ادامــه داد: اجاره ها تحت تاثیر مشــکلات 
اقتصــادی بازار و بیماری کرونــا به صورت غیر 
منطقی افزایش پیدا کرده اســت و آن طوری که 
دیده می شــود بیشتر به صورت سلیقه ای قیمت 
گذاری می شــود و قانون خاصــی در این میان 

دیده نمی شود.
رضانژاد، یکی دیگر از کاســبان آشــخانه اضافه 
کرد: در این شــهر، کارخانه، شــرکت و فرصت 
شــغلی برای جوانان جویای کار مهیا نیست، در 
نتیجه این افراد برای کســب درآمد یا به تهران 
و شــهرهای بزرگ مهاجرت و یا با اجاره کردن 
یک مغازه نسبت به انجام شغلی اقدام می کنند.

وی گفت: این در حالی اســت که شهر کوچک 
است و ظرفیت مغازه ها و املاک تجاری محدود 
اســت، بر این اساس قیمت ها به صورت رقابتی 
درآمده اســت و هر کس براساس سلیقه قیمت 
گذاری می کند و این دلیل اصلی گرانی مغازه ها 

در این شهر شده است.
رضانژاد افزود: در کوچــه  و خیابان های فرعی 
آشــخانه بازار وجود ندارد و تمام تمرکز شهر بر 
راسته اصلی بازار است که تعداد مغازه ها پایین و 

به همین نسبت اجاره ها نیز بالا است.
 رشد قارچ گونه فروشگاه های زنجیره ای تعادل 

بازار را برهم زده است
غلامیان یکی دیگر از کاسبان آشخانه ای ادامه 
داد: فروش در مغازه های حاشــیه خیابان اصلی 
شــهر بالاســت و اگر بخواهیم درآمدی داشته 
باشیم، قطعا باید در این مسیر بتوانیم مغازه ای را 
پیــدا کنیم، زیرا در غیر این صورت هیچ درامدی 

نخواهیم داشت.
وی گفت: یکی دیگر از مشــکلاتی که طی سال 
های اخیر برای فروشــندگان بازار ایجاد شــده، 
روند رشــد قارچ گونه فروشگاه های زنجیره ای 
در سطح شهر اســت که تعادل فروش را در بین 
مغــازه های کوچک گرفته اســت و از طرفی به 
دلیل ســود بالای این فروشگاه ها، میزان اجاره 
بهای بالایی نیز پرداخت می کنند.غلامیان بیان 
داشــت: صاحبان مغازه ها، تحت تاثیر فروشگاه 
هــای زنجیره ای با درامدهــای میلیونی، قیمت 
اجاره بهــا را در بقیه مغازه ها نیــز بالا بردند و 

کاسبان را سخت تحت فشار قرار دادند، به گونه 
ای که خیلــی از افراد مجبور به تعطیلی و تخلیه 

شده اند.
امیری، یکی از مشاوران املاک شهر آشخانه در 
ادامه در گفتگو با خبرنگار عصراترک خاطرنشان 
کرد: متاسفانه در موضوع تعیین قیمت اجاره بها، 
قانونی وجود ندارد و صاحبان املاک براســاس 
تورم بازار قیمت ها را به صورت سلیقه ای اعلام 

می کنند.
 اجاره ها توسط مالکان و بدون هیچ قانونی 

مشخص می شود
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر تنها نقش 
تعیین کننده اجاره بها فقط مالک اســت، گفت: 
قبلا به گونه ای بود که قیمت ها توسط مشاوران 
املاک بــه صاحبان املاک اعلام می شــد، اما 
اکنون مشــاوران املاک نقشی جز نوشتن قول 

نامه ها را ندارند.
ابوالفضل عفتی، رئیس اتاق اصناف شهرســتان 
مانه و سملقان در گفتگو با خبرنگار عصراترک در 
این شهرستان با اشاره به اینکه در مانه و سملقان 
تعداد چهار هزار و ۵۰۰ واحد صنفی در قالب ۱۴ 
اتحادیه فعالیت دارند، گفت: بیشترین آمار اصناف 
در حوزه خواربارفروشی با ۴۵۰ واحد فعال در این 

بخش است.
وی با اشــاره به اینکه ۷۰ درصد مغازه ها در این 
شهرستان اســتیجاری هســتند، گفت:  حداکثر 
قیمت اجاره بها به ۱۰ میلیون تومان می رســید، 
این در حالی است که طی سال گذشته در برخی 
نقاط اجاره ها تا ۲۵ تومان در موضوع فروشــگاه 

های زنجیره ای نیز رسید.
عفتی با اشاره به اینکه تحت تاثیر بیماری کرونا، 
اصناف زیادی ورشکســت و مجبــور به تعطیلی 
شــدند، گفت: لازم به ذکر اســت که بیشترین 
تعطیلی ها در صنف قصابان، قنادان، رستوران ها 

و خواربار فروشی ها بوده است
توسعه فروشگاه های زنجیره ای و رکود بازار 

خرده فروشان
 وی یکــی از دلایــل اصلــی متزلزل شــدن 
فروشــگاه های  افزایــش  را  خواربارفروشــی ها 
زنجیره ای دانســت و افزود: به دلیل تاثیرگذاری 
فروشگاه های زنجیره ای که در شهرستان مانه 
و سملقان در حال افزایش است، خواروبار فروشی 
ها ی خرد در حال تعطیل شدن هستند و روز به 

رو به بیکاری جمعیت اضافه می شود.
این مقام مســئول در ادامه افزود: مشکل اساسی 
این فروشــگاه های زنجیره ای این اســت که 
هیچ سود و منفعتی برای داخل شهرستان ندارد، 

تاجایی که برخی از آنها حتی نیروهایشــان نیز از 
خارج استان هســتند و هیچ گونه  مبلغ مالی در 
آشخانه جابجا نمی شود، بلکه به صورت مستقیم 

به حساب آنها در تهران واریز می شود.
عفتی در ادامه اظهار داشــت: هیچ ارگانی برای 
رســیدگی ویژه به موضوع اجاره بها وجود ندارد 
و قیمت هــا به صورت تمام و کمال به دســت 

صاحبان املاک افتاده است.
رئیس اتحادیه اصناف شهرســتان آشخانه گفت: 
یکی از راهکارهای کاهش قیمت اجاره بها  این 
است که مستاجران مکان کسب و کار خود را به 
مناطق ارزان تر وخیابان های دیگر انتقال دهند، 
به این ترتیب صاحبان ملک خیابان اصلی مجبور 

به کاهش نرخ اجاره بها می شوند.
 حذف قانون حدود صنفی و سقف پذیرش 

اصناف بازار را اشباع کرده است
عفتی دربــاره مزیت های قانــون حدود صنفی 
گفت: در ســال های اخیر قانــون حدود صنفی 
رسیدگی می کرد، اما بدون توجه به این موضوع 
محدودیت ها برداشته شده است و همین موضوع 
نیز دردسر ساز شده است، از طرفی سقف پذیرش 
برای هر صنف نامحدود شــده و در شهرستانی 
کوچکی همچون آشخانه رشد قابل توجه برخی 
اصناف باعث شــده که فروش به شــدت پایین 

بیاید.
این مقام مسئول در انتها یادآور شد: نرخ اجاره بها 
تحت نظر اتحادیه نیست، همچنین گفتنی است 
که مشــاوران املاک تحت نظارت اتحادیه می 
باشند، در حالی که آنها نیز در سال های گذشته 
تنها نوشــتن قولنامه را برعهده دارند و به دلیل 
اینکه قانــون خاصی در این موضوع وجود ندارد، 
نرخ اجاره بها توســط صاحبان املاک مشخص 

می شود.
 فروشگاه های زنجیره ای برای شهرهای کوچک 

زیان آور شده اند
صفرزاده، رئیس اداره صنعــت، معدن و تجارت 
شهرســتان مانه و سملقان در خصوص فروشگاه 
های زنجیره ای اظهار داشــت: فروشــگاه های 
زنجیره ای مجوز در ســطح استان صادرمی شود 
و در شهرستان هیچ اختیاری نسبت به آنها وجود 
ندارد.وی با اشــاره به اینکه قطعا رشد این گونه 
فروشــگاه ها برای توسعه مطلوب هستند، گفت: 
اما شهرستان هایی همچون مانه و سملقان این 
تعداد ظرفیت برای رشــد فروشگاه های زنجیره 
ای ندارد، زیرا مغازه های کوچک و بزرگ شــهر 

را تحت الشعاع قرار داده اند و زیان آور شدند.
 تمام گردش مالی فروشگاه های زنجیره ای در 

خارج استان انجام می شود
فرمانداری شهرستان  بهادری، سرپرســت  جواد 
مانه و ســملقان نیز با اشــاره به اینکه متاسفانه 
تعداد فروشگاه های زنجیره ای در این شهرستان 
رو به رشد است، خاطرنشان کرد: نکته قابل توجه 
این است که گردش مالی این بانک ها در استانی 
دیگر صورت می گیــرد و ضمن این که کیفیت 
کالاهای عرضه شــده نسبت به قیمت آن ها نیز 
خود جای اشــکال و سوال دارد.با وجود تمام این 
مشکلات بازار راکد و بخش زیادی از افراد بیکار 
و به اجبار مهاجــرت را انتخاب می کنند که این 
موضــوع نیز به نوبه خود باعث افزایش حاشــیه 
نشــینی و خیلی از مســائل دیگر در شــهرهای 

بزرگتر خواهد شد.

گزارشی از وضعیت افزایش اجاره بهای املاک تجاری؛

تاخت و تاز اجاره بهای املاک از قیمت های سلیقه ای تا نبود نظارت

پیشـنهاد اعتبـار ۳ هـزار میلیـارد تومانـی برای 
تکمیـل و بهسـازی راه های روسـتایی، اصلی و 

فرعـی خراسـان شـمالی صادر شـد.
مدیـرکل راه و شهرسـازی خراسـان شـمالی در 
گفـت و گـو بـا ایسـنا اظهار کـرد: طی دسـتور 
وزیـر راه و شهرسـازی بـه معـاون برنامه ریزی 
شهرسـازی،  و  راه  وزارت  منابـع  مدیریـت  و 
پیشـنهاد ۳ هـزار میلیـارد تومان بـرای راههای 
روسـتایی، اصلـی و فرعی خراسـان شـمالی در 
سـفر آتـی هیـأت دولـت بـه خراسـان شـمالی 

شـد. صادر 
قاسـم قاسـمی گفـت: بـا توجـه بـه سـفر اخیر 
قاسـمی، وزیـر راه و شهرسـازی بـه خراسـان 
رضـوی، جلسـه ای بـه منظـور بررسـی فعالیت 
اسـتان  در  شهرسـازی  و  راه  مجموعـه  هـای 
خراسـان شـمالی در جـوار حریـم ملکوتـی آقـا 
علـی بـن موسـی الرضـا)ع( بـا حضـور مقـام 

عالـی وزارت راه و شهرسـازی و معاونین و بنده 
تشـکیل و پیشـنهاد ۳ هزار میلیـارد تومان برای 
راه هـای روسـتایی، اصلـی و فرعـی خراسـان 

شـمالی توسـط مقـام عالـی وزارت بـه اسـتان 
شـد. صادر 

گـزارش  جلسـه  ابتـدای  در  افـزود:  قاسـمی 

کاملـی از اقدامـات مجموعـه راه و شهرسـازی 
اسـتان در خصـوص طرح جهش تولید مسـکن 
اسـتان، راه هـای روسـتایی، راه هـای اصلـی و 
همچنیـن راه آهـن بـه مقـام عالـی وزارت ارائه 
شـد و وزیـر نیـز دسـتوراتی را بـه معاونین خود 

در راسـتای ایـن جلسـه صـادر کرد.
وی همچنیـن در ایـن جلسـه به محـور بجنورد 
بـه جنگل گلسـتان اشـاره کـرد و گفـت: محور 
بجنـورد بـه جنـگل گلسـتان یکـی از حیاتـی 
تریـن و اولویـت دار تریـن محـور اسـتان بـه 
شـمار مـی آیـد و می طلبـد بـا توجه بـه اینکه 
از کل محـور فقـط ۴۳ کیلومتـر آن باقی مانده، 

بـه زودی شـاهد افتتـاح کل محـور باشـیم.
بـه گفته وی، وزیر راه و شهرسـازی نیز دسـتور 
مکتـوب برای تکمیـل محور بجنـورد به جنگل 
گلسـتان در حـوزه شـرکت سـاخت و توسـعه 

زیربناهـای حمـل و نقل کشـور، صـادر کرد.

با دستور وزیر راه و شهرسازی انجام شد؛

پیشنهاد اعتبار 3 هزار میلیاردی برای راه های اصلی و روستایی خراسان شمالی
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رکورد بی سابقه تحویل خودروهای 
الکتریکی تسلا

شــرکت خودروسازی تســلا گزارش داد که تحویل 
خودروهــای الکتریکی برای ســه ماهه اول ســال 
بی ســابقه بوده اما تولید آن نسبت به سه ماهه قبل 
کاهش یافته است، زیرا تحت تاثیر اختلالات زنجیره 
تامیــن و تعلیق کارخانه چین قرار گرفته اســت. به 
گزارش ایســنا به نقل از رویترز، شرکت خودروسازی 
تســلا ۳۱۰ هزار و ۴۸ دســتگاه خودرو را در سه ماه 
ســال ۲۰۲۲ تحویل داد که نسبت به سه ماهه قبل 
از آن افزایشی اندک و نسبت به سال قبل ۶۸ درصد 
افزایش یافته اســت. بر اســاس داده های رفینیتیو، 
وال اســتریت انتظار تحویل ۳۰۸ هزار و ۸۳۶ خودرو 
را داشــت. تســلا در دوره ژانویه تا ماه مارس ۳۰۵ 
هزار و ۴۰۷ دستگاه خودرو در مقایسه با ۳۰۵ هزار و 
۸۴۰ دستگاه خودرو ســه ماهه قبل تولید کرد. تسلا 
با ارزش ترین خودروساز جهان فروش خود را افزایش 
داد و مشکلات ناشی از بیماری همه گیر و اختلالات 
زنجیره تامین را بهتر از رقبا پشــت سر گذاشت و با 
کارخانه جدید خود در شــانگهای چین رشد کرد اما 
افزایش شیوع اخیر موارد کووید-۱۹ در چین، تسلا را 
مجبور کرده اســت تا موقت تولید را در کارخانه خود 

در شانگهای متوقف کند.

توقف تولید سمند و پژو 4۰۵ تا دو 
ماه دیگر

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو گفت: تا دو ماه 
آینده سمند و پژو ۴۰۵ از مدار تولید خارج می شوند و 
۲۵ هزار خودروی تارا و سورن نیز تا ۱۵ اردیبهشت ماه 

تحویل داده خواهند شد.

فقط 2 میلیون بیت کوین برای 
استخراج باقی مانده است

بنا بر گفته های کویــن جکو و کوین مارکت کپ در 
دوم آوریل، ۱۹ میلیون بیت کوین استخراج شد؛ به این 
معنا که کمتر از دو میلیون بیت کوین جدید، می تواند 
از این نقطه به بعد به عرضه در گردش اضافه شــود. 
به نقل از بیت کوین، نرخ صدور بیت کوین جدید برای 
اســتخراج کنندگان در طول زمــان کاهش می یابد و 
آخرین بیت کوین قرار اســت در سال ۲۱۴۰ استخراج 
شود. همچنین امروز، کراکن )Kraken(، یک صرافی 
ارز مجازی که حجم معاملات روزانه آن بیش از یک 
میلیارد دلار اســت، شبکه لایتنینگ را یکپارچه کرده 
است. شبکه لایتنینگ یک راه حل مقیاس پذیری لایه 
دو بیت کوین اســت که تلاش می کند تا بیت کوین را 
به عنوان پول نقد دیجیتالی همتا به همتا و اســتفاده 
روزانه بادوام تر، علاوه بــر ویژگی های ذخیره ارزش 
آن، با سریع تر و ارزان تر کردن تراکنش ها ایجاد کند.

در دیگــر اخبار بیت کوین این هفته، ســیلورگیت به 
منظــور خرید بیت کویــن به ماکرواســتراتژی ۲۱۵ 
میلیون دلار وام داد. در حال حاضر گفته می شود که 
تقریبا ۰.۵ درصد از کل بیت کوین موجود را در اختیار 
دارد. همچنیــن در این هفته، بیت کوین دســتخوش 
قیمت صعودی ملایمی شــد که بخشی از آن ناشی 
از افزایــش فعالیت شــبکه بود. با ایــن حال، همه 
تلاش های مرتبط بــا بیت کوین در روز جمعه موفق 
نبوده اند. پیش از این، کمیسیون بورس و اوراق بهادار، 
درخواســت صندوق نقدی بیت کوین ارک اینوست را 
رد کرده بود. ۱۹ میلیون امین بیت کوین نیز تنها چند 
روز قبــل از کنفرانس ســالانه بیت کوین میامی که 
هفته آینده آغاز می شــود، اســتخراج شد. بیت کوین 
میامی، بزرگترین گردهمایــی جهان از علاقه مندان 
به بیت کوین اســت و تحولات عمــده اغلب در آنجا 
اعلام می شــود. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتالی در حال حاضــر ۲.۱۳ تریلیون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۵۴ درصد 

کمتر شده است.
 

دادستان کل کشور: در صنعت 
خودروسازی کشور، دست های 

پشت پرده ای وجود دارد
حجت الاسلام و المســلمین منتظری، دادستان کل 
کشور با تبریک فرا رسیدن سال جدید به همه مردم 
و قدردانی از آنان در توجه به اقدامات پیشــگیرانه و 
مسائل ایمنی در سفر و ایام نوروز اظهار کرد: از خداوند 
متعال به خجســتگی ایام عزیز مــاه مبارک رمضان، 
طلــب مغفرت و موفقیت و صحت و ســلامت برای 
همه مردم ایران دارم. وی گفت: بحمدالله با همکاری 
مردم و مســئولان محترم، ایام نوروز خوبی را سپری 
کرده و مشکل امنیتی و مساله خاصی نداشتیم و تنها 
آمار و ارقام تصادفات در مسافرت های مردمی بود که 
کام همه را تلخ کرد. دادستان کل کشور در خصوص 
کیفیت خودروهای کشــور و نیــز تصادفات جاده ای 
تصریح کرد: در این خصوص در اواخر ســال گذشته، 
جلســه ای با وزیر محترم صمت داشــته و مطالب و 
تذکرات خود را مطــرح و بر نکات مورد نظر خود در 
افزایش کیفیت خودروها تاکید داشــتیم. بر اســاس 
وظیفه دستگاه قضایی و صیانت از حقوق عامه به این 
موضوع توجه داشــته و از باب نظارت بر این مسئله 
اقدامات خود را دنبال خواهیم کرد. امیدواریم در سال 
جدید این معضل جدی توســط مسئولان و مدیران 
دستگاه های اجرایی برطرف شود.وی با بیان اینکه در 
صنعت خودروسازی کشور دست های پشت پرده ای 
وجود دارد که مانع ارتقای وضعیت خودروسازی کشور 
می شود، گفت: انشاءالله در سال جدید قطعه سازان و 
خودروسازان کشور بتوانند به درستی به وظایف خود 
عمل کنند و در جهت استانداردسازی و بهبود کیفیت 
خودروهای تولیدی گام های موثری بردارند. دادستان 
کل کشور ادامه داد: متاســفانه در گذشته شاهد کم 
کاری هایی در این زمینه بوده ایم که انشاءالله با قول 
هایی که دولت محترم در این خصوص داده اســت 

شاهد افزایش کیفیت خودروها باشیم.

خبر

بهرام دارایی رئیس سازمان غذا و دارو گفته است که دارو های وارداتی 
تــا ۶ برابر و دارو های تولیــد داخل هم با توجه به میــزان ارز تامین 

مواداولیه ۳۰ تا ۱۰۰ درصد افزایش قیمت داشتند.
 گرانــی، کمبود و قاچاق دارو؛ این خلاصه وضعیت دارویی کشــور در 
ســال گذشــته بود که در ماه های آخر با مطرح شدن حذف کامل ارز 
ترجیحی و احتمال گرانی های بیشــتر در این حوزه، چالش هایی ایجاد 
کرد. هر چند که سازمان غذا و دارو بر اصلاح اختصاص ارز ترجیحی یا 

همان ۴۲۰۰ تومانی دارو، تأکید می کند و نه حذف آن.
 استارت افزایش قیمت دارو از اواخر سال ۹۹ و حتی در نیمه اول ۱۴۰۰ 
با حذف چراغ خاموش ارز دولتی زده شــد کــه منجر به افزایش قابل 
توجه قیمت دارو و تجهیزات پزشکی شد و حتی در مواردی قیمت ها را 
تــا ۱۰۰ درصد هم بالا برد؛ اتفاقی که قاچاق دارو، کمبود و گرانی های 

بی سابقه ای را رقم زد.
هر چند که به گفته بهرام دارایی، معاون وزیر بهداشت و رئیس سازمان 
غذا و دارو »فعلا تغییری در اختصاص ارز دارو رخ نمی دهد، اما اصلاح 
ســاختار اختصاص ارز به گونه ای می شــود که افزایش قیمت و کمبود 
دارویی رخ ندهد.« همه این ها در شرایطی است که سال گذشته، حذف 
ارز ترجیحــی برخی دارو ها با جایگزینی برخــی دارو های تولید داخل 
همراه شد که به تأکید بیماران اثربخشی لازم را نداشتند و روند درمانی 
آن ها را متوقف یا آن ها را مجبور به تهیه دارو های گران خارجی از بازار 
آزاد کرد؛ نکته ای که به گفته مســئولان حوزه بهداشت و درمان کشور 
ناشــی از انحصارگرایی ها در حوزه تولید داروست که می تواند منجر به 

کاهش کیفیت تولید شود.
حالا رئیس سازمان غذا و دارو در بیان طرح های سازمان در سال ۱۴۰۱ 
از شکســت این انحصارگرایی ها خبر می دهد و می گوید: »براســاس 
تفاهمنامه با معاونت علمی ریاســت جمهوری، تولید دارو در کشــور از 
سال گذشته وارد فاز دیگری شد. اعلام نیاز از سوی ما و تامین دارو و 
تجهیزات پزشکی از سوی شرکت های دانش بنیان است و نگاه مان به 

این حوزه تولید محصول با کیفیت صادرات است.«
هزینه ۲ هزار میلیارد تومانی برای رمدسیویر در مرداد

دارایی به پشــت پرده گرانی و کمبود دارو در ســال گذشته هم اشاره 
می کند و می گوید: »براســاس مصوبه مجلس شــورای اســلامی و 
درخواســت وزارت بهداشــت وقت، بودجه ۲ میلیارد دلاری برای کل 
تجهیزات پزشــکی و دارو درنظر گرفته شد که در مقایسه با سال ۹۷، 
دو میلیارد دلار کمتر بود. این اتفاق ســبب شد با توجه به تامین برخی 
دارو ها با ارز نیمایی و خارج شدن آن ها از فهرست بیمه، افزایش قیمت 
دارو رقم بخورد. سال گذشــته دارو های وارداتی تا ۶ برابر و دارو های 
تولید داخل هم با توجه به میزان ارز تامین مواداولیه ۳۰ تا ۱۰۰ درصد 

افزایش قیمت داشتند.«
او ادامــه می دهد: »این اتفاقی بود کــه در دولت قبل رخ داد و اثر آن 
به نیمه دوم ۱۴۰۰ هم رســید. البته همان ۲ میلیارد دلار هم در نیمه 
ابتدایی ســال مصرف شد و ما برای نیمه دوم سال پس از تغییر دولت، 
هیچ ارزی نداشتیم. به همین دلیل با دستور رئیس جمهور ۷۰۰ میلیون 

دلار تامین ارز صورت گرفت.«
به گفته این مســئول در مجموع ارز مصرف شده برای خرید تجهیزات 
پزشــکی و دارو برای ســال ۱۴۰۰ حدود ۳.۲ میلیارد دلار بود و وجود 
۲ پیک ســنگین کرونا در مرداد ۱۴۰۰ و اواخر سال گذشته هم باعث 
افزایش مصرف دارو در کشور شد تا جایی که در مرداد سال گذشته ۲ 
هزار میلیارد تومان برای مصرف رمدسیویر در کشور هزینه شد و تنها در 

نیمه اول سال گذشته هزینه ها ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد.«
براســاس اعلام او، هم اکنون نزدیک به ۵۰ میلیارد عدد دارو در کشور 
تولید می شــود، این میزان نیمی از ظرفیت تولید داروســت و به دلیل 
سیاســت اشتباهی که در گذشته وجود داشــته، نیمی از ظرفیت تولید 

خالی مانده است.
قاچاق معکوس، مهم ترین عامل کمبود

ماجرا، اما تنها به قیمت دارو ها محدود نمی شود، کمبود های دارویی در 
سال گذشته معضلات زیادی برای بیماران به ویژه صعب العلاج ها ایجاد 
کرد. رئیس ســازمان غذا و دارو درباره دلیل وقــوع این کمبود ها هم 
می گوید: »مصرف بالا و غیرمنطقی، افزایش مصرف در دوران کرونا و 

قاچاق معکــوس ازجمله عواملی بودند که منجــر به افزایش مصرف 
و کمبود دارو در ســال گذشته شــدند. زمانی هم که دچار کمبود های 
مقطعی می شــویم نیاز به دارو و دپو کردن آن از سوی کل ذی نفعان 
زنجیره ازجمله واردکننده، تولیدکننده، شرکت های پخش، داروخانه ها 

و حتی خود مردم بیشتر می شود.
سال گذشته قاچاق معکوس دارو به شدت افزایش پیدا کرد. البته اعداد 
دقیق قاچاق معکوس دارو از کشور جمع بندی نشده، اما این ارقام قابل 

توجه و چشمگیر هستند.«
به گفته او، آنتی بیوتیک ها، انســولین، ریتالین، دارو های ضدسرطان و 
بیماری های خاص به راحتی از کشــور قاچاق می شــوند: »دارو های 
تزریقی آی وی آی جــی )IVIg( برای کرونا، به دلیل افزایش مصرف در 
دوران کرونا کمبود جهانی داشته و با افزایش قاچاق مواجه شدند. این 
در حالی است که در برخی دارو ها ما بیش از نیاز کشور تولید می کنیم، 
اما به دلیل قاچاق، کمبود ها وجود دارد، ازجمله آموکسی سیلین که سال 
گذشته ۲.۵ برابر بیشتر تامین شد یا ریفامپین )داروی ضدسل( که تولید 
۲ برابری داشت. ریفامپین به راحتی و به صورت کامیونی و کانتینری به 
کشور افغانستان قاچاق می شود چرا که بیماری سل در این کشور شایع 

است و مصرف زیادی دارند.«
او با بیان اینکه مصرف دارو در کشــور نه پایین است و نه کاهش پیدا 
کرده می گوید: »به زودی با بررســی داده های بیمه اعلام می کنیم که 
چه میزان از مصرف دارو در کشور خودمان صورت گرفته و چه میزان 
قاچاق معکوس بوده اســت. مثلا درباره قلم انسولین که سال ۹۹ وارد 
کشــور شد، تنها نیمی از این محموله در شرکت بیمه ثبت شده و هیچ 
خبری از نصف دیگر این انســولین ها در اختیار نداریم و احتمالا بخش 

قابل توجهی از آن ها قاچاق شده باشد.«
او دربــاره قابل پیگیری بودن این قاچاق معکوس هم توضیح می دهد: 
»در حال بررسی محموله های کشف شده قاچاق هستیم و باید مشخص 
شــود که این اتفاق در کجای زنجیره تامین دارو می افتد که منجر به 

خروج دارو و قاچاق آن می شود.«
اختصاص ارز ترجیحی دارو، اصلاح می شود

اینکه آیا امســال هم این گرانی ها و کمبود ها ادامه خواهد داشت یا با 

اصلاح تغییر تخصیص ارز، نیاز دارویی کشــور به موقع تامین خواهد 
شــد هم نکته دیگری است که رئیس ســازمان غذا و دارو، درباره آن 
توضیح می دهد: »مصوبات بودجه ۱۴۰۱ خوب اســت البته به شرطی 
که از ســوی کسانی که در این حوزه نقش تعیین کننده )سازمان برنامه 
و بودجه، شرکت های بیمه و وزارت بهداشت( دارند، به خوبی اجرا شود.

دارو و تجهیزات پزشــکی یک حوزه فرابخشــی است و این همکاری 
می تواند منجر به رقم خوردن شــرایط بهتر در صنعت دارویی کشــور 
شود. البته امسال شرایط ویژه تری هم وجود دارد چرا که باید تغییراتی 
در نحوه ارائه یارانه دارو و تجهیزات پزشــکی صورت بگیرد و با توجه 
به تجربه های تلخ گذشته درباره قاچاق و ورود دارو ها به بازار سیاه این 

مسیر باید اصلاح شود
معاون وزیر بهداشــت اجرای این طرح را فراهم شدن شرایط مناسب 
برای بیماران می داند و می گوید: »کار خوبی که امسال قرار است انجام 
شــود، حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج است. بودجه این بخش 
۳ تا ۴ برابر افزایش پیدا کرده و می توانیم پوشــش خوبی برای کاهش 
فرانشیز و پرداخت از جیب بیماران داشته باشیم. حدود ۴۰۰ هزار بیمار 
خاص و صعب العلاج در کشور داریم که امسال امکانات ویژه تری برای 

دسترسی به دارو خواهند داشت.«
او در ادامــه بــا اعلام اینکه حــذف ارز ترجیحی بــرای دارو صورت 
نمی گیرد، توضیح می دهد: »این فرایند حذف ارز نیســت بلکه اصلاح 
فرایند اختصاص ارز به حوزه دارو و تجهیزات پزشکی است. هیچ جای 
دنیا قیمت گذاری دارو رها و اختیاری نیست. حتی درباره دارو هایی که 
ارز دولتی دریافت نمی کنند هــم قیمت گذاری، محدودیت هایی دارند. 
با اصلاح فرایند تخصیص ارز، قیمت گذاری هم اصلاح خواهد شــد و 
تردیدی در این مســئله وجود ندارد. اما تغییر در این فرایند به گونه ای 

خواهد بود که افزایش قیمت، متوجه مردم نباشد.
این اصلاح قیمت ها با همکاری وزارت بهداشــت، ســازمان برنامه و 
بودجــه و بیمه ها صــورت خواهد گرفت و افزایــش قیمت دارو برای 
تولیدکننده انجام می شــود، اما اختلاف قیمــت یارانه )مابه التفاوت ارز 
ترجیحــی به ارز نیمایی( به بیمه ها پرداخت می شــود که مردم هنگام 

خرید دارو با افزایش قیمت مواجه نشوند.«

بودجه دارو »نشان دار« می شود
چشــم انداز اجرای چنین طرحی چندان روشن و شفاف نیست، 
چرا که همین حالا هم بیمه ها در پرداخت به فعالان حوزه دارو 
و تجهیزات پزشکی با بدهکاری های سنگینی مواجه هستند و 
اگر قرار باشــد که چنین اتفاقی در آینده با این سیاست بدهکار 
مانــدن بیمه ها ادامه پیــدا کند، تنها پیش بینی ورشکســتگی 
تولیدکنندگان و داروخانه هــا و کمبود دارو برای مصرف کننده 

خواهد بود؟
دارایی در این باره هم توضیح می دهد: »طرحی که برای این امر درنظر 
گرفته شده، ایده آل است، اما انتظار ما به سرعت اجرا کردن آن نیست. 
تمامی نهاد های مرتبط در این حوزه باید وظایف خود را به خوبی انجام 
دهند تا شــکل زنجیروار این طرح به خوبی اجرا شــود. بر این اساس 
پرداختی ها به صورت نشــان دار انجام می شود و به هیچ عنوان پرداخت 

حوزه دارو به حوزه های دیگر اختصاص پیدا نمی کند.
مثلا ســهم بیمه ها به صورت نشان دار از سوی سازمان برنامه و بودجه 
تعیین و پرداخت می شود که مسیر آن کاملا مشخص است. البته پیش 
از این تفــاوت ارز به واردکننده اختصاص پیــدا می کرد و اکنون این 
تفاوت به بیمه ها تعلق می گیرد و همان هم نشان دار خواهد بود و جای 

دیگر مصرف نخواهد شد.«
او درباره بدهی کلان بیمه ها به داروخانه ها و بیمارستان ها هم می گوید: 
»در این طرح عــلاوه بر اقدامات اجرایی، الزاماتی هم داریم و کاهش 
بدهی های قبلی به کمترین میزان جزو الزامات ابتدایی طرح ماســت. 
هم اکنون بیمارســتان امام خمینی )ره( بیش از ۸ هزار میلیارد تومان از 
تامین اجتماعی طلبکار اســت. در سطحی دیگر تامین اجتماعی مشابه 

این مطالبه را از دولت دارد.
این بدهی ها باید به کمترین حد برسد تا طرح اجرا شود. هم اکنون این 
ظرفیت در بیمه ها فراهم شــده که با نســخه الکترونیک هر دو هفته 
یک بار عملکرد داروخانه ها را پرداخت کنند. اگر قرار باشــد این اصلاح 
انجام شود قطعا مشکلاتی وجود خواهد داشت که باید به حداقل برسد. 
امــا زمانی که به نتیجه برســد عصر جدیدی در حــوزه تامین دارو و 

تجهیزات پزشکی خواهیم داشت.«

رییس سازمان غذا و دارو مطرح کرد

افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت برخی دارو ها تایید شد!

یادداشت یادداشت

خبر

 دکتر مجتبی لشکربلوکی
قبل از هر چیزی بگذارید دو تجربه موفق را با هم مرور کنیم.

 شــرکت سامسونگ در ســال ۱۹۳۸ تاسیس شــد. این شرکت 
رشــد کرد و بزرگ شد. »هی لی« پسر بنیانگذار شرکت در سال 
۱۹۸۷ جــای پــدرش را  گرفت، این مدیر جدیــد علاقه مند به 
شــیوه ژاپنی ها بود و از نوآوری های اخیر ژاپنی ها حرف هایی 
شــنیده بود. سری به ژاپن زد و فهمید که فناوری آینده متعلق به 
نیمه رساناهاست و فرصت خوبی است برای ورود سامسونگ. لی 
فهمید که سامسونگ از این پس مجبور است در بازارهایی رقابت 
کنــد که غیرکره ای ها در آن فعال اند و اگر می خواهد دنباله رو 
شرکت های ژاپنی نباشد، باید تحولی جدی صورت دهد. فرهنگ 
بسته مبتنی بر نگاه »بومیِ کره ای« یکی از بزرگترین موانع بود. 
مدیر جوان فهمید نیاز به فهم راه و رسم جهان خارج از مرزهای 

کشورش دارد.
لی در سال ۱۹۹۳ برنامه تحول بزرگش را اعلام کرد، شعار جالبی 
هم داشت »همه چیز جز زن و بچه هایتان را عوض کنید!« می 
خواست شرکتی در کلاس جهانی با فرهنگی متفاوت از فرهنگ 
»بســته و بومی« کره ای بسازد و سراغ تجربه های برتر جهانی 
و فراتر از خاک کره رفت. کار ســاده ای نبود و مقاومت ها زیاد 
بود. او تصمیم گرفت در شــرکتش را به روی خارجی ها باز کند 
و بســیاری از کارشــناس زبده غیرکره ای را به خدمت گرفت؛ 
همچنین بسیاری از کره ای ها را هم به خارج فرستاد تا با تجربه 
های جدید جهانی آشــنا شوند. از خرید شرکت های خارجی هم 

غافل نشد.
تجربه رشد خودروسازان چینی که سالها بعد از ما به صورت جدی 
وارد صنعت خودروسازی شدند نیز جالب است. آن ها این ۵ اقدام 

را به خوبی انجام دادند:
•  کســب دانش و مهارت فنی از طریق بکارگیری متخصصان و 

مهندسان خارجی 
•  توسعه رابطه با مراکز تحقیقاتی محلی و بین المللی 

•  یادگیری از طریق تحقیق و توســعه مشــترک با شرکت های 
خارجی از کشورهایی نظیر ایتالیا و آلمان 

•  سرمایه گذاری های مشترک با شرکت های خارجی انگلیسی 
و ...

•  خرید شــرکت هــای خارجی نظیــر شــرکت دی.اس.آی. 

استرالیایی بزرگترین شــرکت تولید کننده گیربکس )برگرفته از 
نوشته امیرحسین خالقی کانال راهبرد(

تجویز راهبردی:
▪ هم چینی ها و هم کره ای ها استقلال و خودکفایی را مهم می 
دانســتند. اما این دو را به گونه ای تعریف کردند که باعث انزوا و 

ایزوله شدن نشود. صادقانه از خود هفت سوال بپرسیم:  
۱. آخرین باری که ایران یک شــرکت خارجی را به قصد انتقال 

تکنولوژی خریده است کی بوده است؟ 
۲. آخرین باری که جرات کــرده ایم برای صنعت، مدیر خارجی 

بیاوریم کی بوده است؟ 
۳. چرا برای توســعه ورزش و در فوتبال از کی روش استفاده می 

کنیم اما برای برای مدیریت بازار بخش گردشگری نه؟
۴. چرا آنقدر میزان ســرمایه لازم برای تاســیس بانک توســط 
خارجــی ها را بالا برده ایم که هر خارجی می شــنود خنده اش 

می گیرد؟ 
۵. چرا رییس بانک مرکزی انگلستان می تواند یک خارجی باشد 
اما رییس یک بانک درجه دوم ما نمی تواند یک کانادایی باشد؟ 
۶. چــرا مدیــر عامل بنز به عنــوان نماد آلمان مــی تواند یک 
غیرآلمانی باشد اما مدیر عامل ایران خودرو نمی تواند یک آلمانی 

باشد؟
۷. چرا محصولات شــرکت های آلمانی، کره ای و ژاپنی و چینی 
در ایران به وفور یافت می شــود و از بازار شیرین هشتاد میلیونی 
ما لذت می برند اما نمی توانیم شــرکت مشترک در ایران با آنان 

تاسیس کنیم تا هاب بازار ۴۰۰ میلیونی منطقه باشیم.
 خواهــش می کنم بلافاصله من را به غرب زدگی و خودباختگی 
متهم نکنید این اتهام ها را قبلا بارها و بارها زده ایم و به نتیجه 
نرســیده ایم، زمان آن اســت که تجربه ده های اخیر را صادقانه 
مــرور کنیم و نتایج آن هر مقدار کــه دردناک بود بپذیریم. بهتر 
نیســت به جای آن که بگوییم نه شرقی نه غربی، بگوییم برای 
رشد کشور شــرق و غرب را به خدمت می گیریم؟ دریچه های 
جهان به سوی ایران حتی در زمان تحریم می تواند گشوده شود 
اگــر بیش از هر چیزی و پیش از هــر کاری، دریچه های ذهن 
مان را بگشاییم. رمز پیشرفت ترکیب درست درون زایی و برون 
گرایــی یا به عبارت دیگر ترکیب مناســب بومی گرایی و جهان 

پذیری است.

محمدرضا یوسفی
برای عبور از بحران توسعه نیافتگی، باید مسائل را فراتر از نگاه 
های محدود جناحی دید. از منظر بســیاری از متفکران توسعه؛ 
مهمترین مانع توسعه کشورها فساد است. سازمان شفافیت بین 
المللی در گزارش ۲۰۱۷، فساد را سوء استفاده از قدرت در بخش 
های دولتی و خصوصی برای منافع  شخصی تعریف کرده است.

 فســاد به عنوان مانع مهم توسعه، الزاما غیرقانونی، فردی و یا 
گروهی نیست بلکه فساد ناشــی از ساختار نهادی کشور است. 
درک این نکته شــرط مهم مواجهه با فســاد بوده و نگاه فردی 
به آن، مانع از دیدن ریشه های نهادی فساد و در نتیجه موجب 
تداوم آن اســت. پنج منشأ مهم فساد عبارتند از: چارچوب های 
حقوقی ضعیف، نظارت های بیش از حد و نابجا، فقدان شایسته 
سالاری در ســاختار قدرت، کمبود آزادی های مدنی و سیاست 

های اقتصادی نادرست.
همه موارد یادشده به ساخت سیاسی و نهاد سیاست بر می گردد. 
اینجاســت که سیاســت با اقتصاد پیوند می خورد. هنگامی که 
فیلترهای قانونی راه را بر شایسته سالاری می بندد، محدودیت 
برای نهادهای مدنی ایجاد می کند، نظارت و دخالت،  آزادی در 
عرصه های اقتصادی، سیاســی و اجتماعی را محدود می کند؛ 

سیاســت عرصه رانت و رفاقت می شود و به تعبیر عجم اوغلو 
و رابینسون، حلقه بسته سیاســت شکل می گیرد. این حلقه بر 
محور هســته سخت حاکمیت تحقق می یابد. در این شرایط ریا 

و مجامله شرط بقاء در عرصه عمومی خواهد بود. 
در چنین شرایطی، اقتصاد رانتی و انحصاری پیامدی قطعی است 
سیاســت رفاقتی و اقتصاد رانتی در یک تعامل مخرب همدیگر 
را تقویت می کنند و به گواه تجارب تاریخی و مطالعات نظری, 

فساد در این نظامها نهادینه خواهد شد.
فســاد نهادینه شده با پنهان کاری، عدم شفافیت، اطلاع رسانی 
قطره چکانی، دستکاری آمار و فقدان نگاه بلندمدت مرتبط است.

اقتضای ســاختار فســاد آمیز، کوته نگری اســت زیرا فرصت 
های جذاب رانتی مانع از نگاه بلندمدت و توســعه ای می شود. 
همچنین اقتصاد دلالی راهی بســیار آسان و پر سود بوده لذا در 
این ســاختار، تولید شــکل نمی گیرد. این یک دلیل مهم برای 
عدم تحقق اقتصاد تولیدمحور اســت زیرا رانتخواران در فضای 
یادشــده، قارچ گونه رشد می کنند و با نفوذ در نهادهای قانونی 
عرصــه را بر تولید تنگ می کنند. برای تحقق شــعارهای یک 
دهه اخیر بر محور تولید باید زیرساختهای نهادی یادشده اصلاح 

گردد.

رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان شیرخشـک نوزاد موضـوع کمبود 
شیرخشـک نـوزاد در بـازار را تکذیـب کـرد. هانـی تحویـل زاده 
در گفت وگـو بـا ایسـنا، در پاسـخ بـه ایـن کـه گفتـه می شـود 
شـرکت های تولیدکننـده شیرخشـک نـوزاد بـه بهانـه افزایـش 
قیمـت، کمتـر شیرخشـک وارد بازار مـی کنند و همیـن موضوع 
باعـث کمبـود آن در بـازار شـده اسـت، گفـت: هیـچ کمبـودی 
در بـازار نیسـت و قیمت هـا نیـز افزایـش نیافتـه اسـت. موضوع 
می کنیـم. وی  تکذیـب  را  بـازار  در  نـوزاد  کمبـود شیرخشـک 
ادامـه داد: ممکـن اسـت شیرخشـک رژیمـی یـا متابولیـک در 

بـازار آن هـم بـه دلیـل مشـکلاتی در تخصیـص ارز کم باشـد، 
ولـی شیرخشـک معمولـی ایـن گونـه نیسـت. رئیـس انجمـن 
تولیدکننـدگان شیرخشـک نوزاد تصریح کرد: شـیر خشـک نوزاد 
از تیرمـاه سـال گذشـته بیـن ۸ تـا ۱۲ درصـد افزایـش داشـته و 
تاکنـون نیـز افزایشـی نداشـته اسـت. مـا نیـز از اینکـه این کالا 
افزایـش قیمـت بجایـی نداشـته انتقاد داریـم. وی با بیـان اینکه 
آیـا در تامیـن ارز واردات شیرخشـک مشـکلی پیش آمده اسـت، 
گفـت: مشـکل تامیـن ارز وجود نـدارد و به تازگـی ارز آن تامین 

است شـده 

اهمیت تغییر نگاه به ابعاد فساد در ایران  همه چیز جز زن و بچه هایتان را عوض کنید! 

آیا شیرخشک نوزاد در بازار کم شده است؟



  Vol.1،No.28،  .Mar 5،2011

WWW.ETEFAGHYEH.IR

صاحب امتیاز   :   حسین رفیعی
مدیر مسئول     :   حسین رفیعی

روزنـامه اقتصادی سیاسی و فرهنگی استان خراسان شمالی
آدرس دفتر مرکزی: خراسان شمالی، بجنورد

بلوار استقلال - نبش چهارراه نگارستان 
ساختمان نیکان - طبقه سوم

روابط عمومی : ۰۵8322۵۵4۱۱         شماره فکس : ۰۵8322۵۹۰۱8

آدرس دفتر شیروان: خیابان سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی 

نرسیده به حاج قاسم سلیمانی هفتم جنب نانوایی    
جواد یزدی- ۰۹۱۵۹84۹28۱

آدرس دفتر جاجرم:خیابان شهید مطهری.نبش مطهری ۳
۰۹۱۵۷۷۵2۶۱۵-322۷۶۱2۱

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

WWW.ETEFAGHYEH.IR

ETEFAGHYEH DAILY NEWSPAPER
ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

etefaghyeh@gmail.com  :پست الکترونیک

دوشنبه1401/01/15 سال یازدهم - دور جدید - شماره 5225 - مسلسل 2515

روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

خبر

برگزاری رقابت های دو و میدانی 
جام رمضان به صورت لیگ

رقابــت های دو و میدانی جام رمضان ۱۴۰۱ به صورت 
لیگ و در دو بخش بانوان و آقایان برگزار خواهد شد.

رئیس هیئــت دو و میدانی بجنورد در گفتگو با خبرنگار 
ما گفت: رقابت هــای دو و میدانی جام رمضان ۱۴۰۱ 
بجنورد به صورت لیــگ و در دو بخش بانوان و آقایان 
برگزار خواهد شد که مکان اجرای آن استادیوم ۱۹ مهر 

می باشد.
رضا علی آبادی افزود: مواد مســابقات لیگ جام رمضان 
که در رده سنی آزاد پیگیری می شود شامل دوی ۱۰۰ 
متر،۳۰۰۰متر،۱۱۰متر   ۱۵۰۰، متر،۸۰۰متــر  متر، ۴۰۰ 
بامانع،پــرش طول،پرش ســه گام،پرتــاب وزنه پرتاب 
دیســک،پرتاب نیزه و ۴در ۱۰۰ متر امدادی خواهد بود  

که در سه مرحله برگزار می گردد.
علــی آبادی اظهــار کرد: در هر تیــم ۶ بازیکن حضور 
خواهند داشــت که به صورت تیمی و انفرادی به رقابت 
خواهنــد پرداخــت و از الزامات این مســابقات رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و داشــتن بیمه ورزشی معتبر 

است.
وی همچنین زمان برگــزاری رقابت های دو و میدانی 
جام رمضــان ۱۴۰۱ را بعد از افطــار عنوان کرد که در 

پایان به تیم ها و نفرات برتر جوایزی اهدا خواهد شد.

دور برگشت مسابقات بسکتبال لیگ 
دسته دو باشگاه های کشور از فردا

با اعلام برنامه مسابقات بسکتبال لیگ دسته دو باشگاه 
های کشور در ســال ۱۴۰۰-۱۴۰۱ دور برگشت مرحله 
اول گروه شــمال )B( این رقابت ها در سه روز و از فردا 

آغاز خواهد شد.
به گــزارش خبرنگار ما در گروه شــمال )B( چهار تیم 
آرین خاک صفا دشت ایرانیان،مجموعه ورزشی رجایی 
محمود آباد،خانه بســکتبال شــیروان و پاسارگاد نوین 
مشــهد حضور دارند که دیدار های دور برگشت مرحله 

اول در بجنورد پیگیری خواهد شد.
بر همین اســاس و فردا تیم پاســارگاد نوین مشهد به 
مصــاف آرین خاک صفا دشــت ایرانیان مــی رود و از 
ســاعت ۲۲ خانه بسکتبال شیروان میزبان تیم مجموعه 

ورزشی رجایی محمود آباد است.
در دیدار های روز چهارشــنبه نیز تیم مجموعه ورزشی 
رجایی محمود آباد با تیم پاســارگاد نوین مشــهد دیدار 
خواهد کرد و پس از آن آرین خاک صفا دشــت ایرانیان 

مقابل تیم خانه بسکتبال شیروان صف آرایی می کند.
هجدهم فروردین نیــز دو دیدار پایانــی این مرحله از 
مسابقات برگزار می شــود که از ساعت ۲۰ روز مذکور 
تیم مجموعه ورزشــی رجایی محمود آباد به مصاف تیم 
آرین خاک صفا دشــت ایرانیان می رود و تیم پاسارگاد 
نوین مشهد میهمان خانه بسکتبال شیروان خواهد بود.

بالا رفتن تعداد بدنســازان حرفــه ای ایــران و راه یافتن آن ها به 
مسترالمپیا با وجود موفقیت در ظاهر، می تواند یک زنگ خطر بزرگ 

به حساب بیاید.
در حالی که ایران ســال هاســت که حرف اول را در بخش آماتوری 
پــرورش اندام جهان می زند و همین چند ماه قبل هم توانســت در 
اسپانیا به عنوان قهرمانی مسابقات جهانی ۲۰۲۱ دست پیدا کند، اما 
اخیرا لفظ »حرفه ای شدن« به یک انگیزه جدید برای ورزشکاران و 
قهرمانان بدنســازی تبدیل شده و آن ها سعی می کنند در مسابقاتی 
که زیر نظر یک ســازمان به نام NPC برگزار می شــود، بپیوندند؛ 
ســازمانی که صرفا یک شرکت اقتصادی اســت و به هیچ وجه در 

چارچوب منشور المپیک جایی ندارد.
برگزاری مســابقات مسترالمپیا زیر نظر این ســازمان خصوصی به 
انگیزه ای برای قهرمانان پرورش اندام تبدیل شــده تا به اسم حرفه 
ای شدن از جیبشان نه تنها برای ساختن بدنشان بلکه برای اعزام به 
مســابقات خارجی هزینه کنند تا شاید بتوانند بعد از چند سال تلاش 

جواز حضور در مسترالمپیا را کسب کنند.
در حالی که فدراســیون بدنسازی ایران مثل سایر فدراسیون ها فقط 
بخش آماتوری را پوشــش می دهد و زیر نظر فدراسیون IFBB که 

مورد تایید کمیته بین المللی المپیک اســت، فعالیت می کند؛ برخی 
ورزشکاران از سوی افراد مختلف یا برخی شرکت های فعال در این 
حوزه به سوی مســابقات آزاد کشانده شده اند، حتی به قیمت اینکه 

نتوانند برای تیم ملی مسابقه دهند.
اما ایراد کار کجاســت؟ مســابقات پرورش اندام در NPC هیچ گونه 
کنترل دوپینگی ندارد و این سازمان خصوصی با آژانس ضددوپینگ 
جهانی هیچ گونه همکاری نمی کند. درگذشــت برخی از قهرمانان 
پرورش اندام ایران در ســنین جوانی در ســال های اخیر باعث شده 
تا زنگ خطر برای همه ورزشــکاران این رشته به صدا دربیاید. بیت 
الله عباسپور و اسحاق قویدل که در مسابقات آزاد شرکت می کردند، 
جان خود را به خاطر بیماری های نســبتا ناشناخته از دست دادند و 
خیلی از کارشناســان دلیل این اتفاق را استفاده از داروهایی می دانند 
که این روزها در میان بدنسازان بسیار بیشتر از قبل دیده می شود. 

بالا بودن حجم ورزشــکاران در مسابقات حرفه ای نسبت به بخش 
آماتــوری و آزاد بودن دوپینگ باعث شــده تا هیچ محدودیتی برای 
استفاده از دارو در این بخش وجود نداشته باشد؛ اتفاقی که به اعتقاد 
خیلی از کارشناســان در آینده ای نزدیک می تواند یک فاجعه را رقم 
بزند. حتی در آستانه مسابقات مسترالمپیای ۲۰۲۱ یکی از قهرمانان 

نامدار این رشــته یعنی »جورج پترســون« در هتــل محل اقامتش 
جان خود را به شــکل شوکه کننده ای از دست داد. البته شاید برای 
طرفداران این رشــته دیدن رونی کلمن، اسطوره پرورش اندام جهان 
روی ویلچر اتفاق دردناک تری هم بود.استفاده بی رویه از داروهای 
موجود در بازار که بعضا تقلبی هم هســتند، باعث شده تا خطرهای 
جدی جانی در یک قدمی بدنسازان به ویژه آن هایی که به اصطلاح 
حرفه ای شــده اند و رویای مســترالمپیا را در سر می پرورانند، قرار 
بگیرد.جالب اینکه فدراســیون بدنسازی هم هیچ عامل بازدارنده ای 
برای این ورزشــکاران در اختیار خود ندارد و وقتی با مســئولان این 
فدراسیون همکلام می شویم، خودشــان هم مخالف ورود بی رویه 

و بدون کنترل ورزشــکاران به دنیای حرفه ای هستند. ورزشکار به 
 NPC راحتی با تهیه یک بلیت و گرفتن ویزا می تواند در مســابقات
که اصلا ملیت در آن معنای زیادی ندارد، شــرکت کند. فدراســیون 
بدنســازی خودش را در مسیر مقابله با این اتفاقات تلخ تنها می بیند؛ 
اگرچه اخیرا نامه ای به هیات های اســتانی ارسال و اعلام کرده هر 
ورزشکاری که در مســابقات آزاد شرکت کند، از حضور در تیم ملی 
محروم خواهد شــد. شاید وقت آن رسیده تا هم مسئولان فکری به 
حال به خطر افتادن جان ورزشــکاران کنند و هم مربیان در راستای 
آگاه کردن ورزشــکاران از خطراتی که در یک قدمی شان است، گام 

بردارند.

مستر المپیا 
به قیمت جان ورزشکاران؟!

پرونده ی بازی ها ملی جنجالی در مجلس باز شدامروز، آخرین مهلت ثبت نام مسابقات والیبال جام رمضان جاجرم

کسب۵ سهمیه پاراکانو در مسابقات قهرمانی آسیا تایلند

رییس کمیسیون اصل ۹۰ نسبت به حواشی 
رخ داده در بازی ایران-لبنان واکنش نشان 

داد.
پرونده ی دیدار تیم های ملی ایران و لبنان و 
حواشــی رخ داده در آن، به مرحله ی تازه ای 
رسیده و ابعاد تازه ای از آن در دست بررسی 

است.

نصرالله پژمانفر رییس کمیســیون اصل نود 
و نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس 
شورای اســلامی در پیامی توییتری، خبر از 
تشــکیل پرونده ای ویژه در کمیسیون اصل 

۹۰ داد.
در پیام پژمانفر آمده اســت: »ناکارآمدی در 
هیات فوتبال خراســان رضوی و فدراسیون 

فوتبــال در موضوعــات مختلف بر کســی 
پوشــیده نیســت. کافی اســت نگاهی به 
وضعیت جایگاه نماینده استان در لیگ بشود. 
در موضوع اتفاقات مشهد پرونده ویژه ای در 
کمیسیون اصل نود تشکیل شد. با همکاری 
دولت و دستگاه قضایی گزارشی برای مردم 

منتشر خواهیم کرد.«

ــای  ــهمیه بازیه ــب ۵ س ــو از کس ــی پاراکان ــم مل ــی تی مرب
پاراآســیایی چیــن در مســابقات قهرمانــی آســیا تایلنــد خبــر داد 
و گفــت: ملــی پوشــان پاراکانــو بهتــر از آن چیــزی کــه انتظــار 

ــد ظاهــر شــدند. داشــتیم در تایلن
ــو  ــی پاراکان ــم مل ــرد تی ــی از عملک ــدم در ارزیاب ــا مق پریس
ــن  ــرد: در ای ــار ک ــد، اظه ــیا تایلن ــی آس ــابقات قهرمان در مس
مســابقات مــا موفــق بــه کســب ۳ مــدال طــلا، نقــره و برنــز 
توســط رویــا ســلطانی و شــهلا بهــروزی راد شــدیم کــه بــا ۲ 

ــری در  ــعود قیص ــدی و مس ــلام جاه ــره اس ــلا و نق ــدال ط م
مجمــوع ۵ ســهمیه بازیهــای پاراآســیایی چیــن در تایلنــد بــرای 

ــود. ــو کســب شــد کــه دور از انتظــار ب ــی پاراکان ــم مل تی
وی در ارزیابــی از عملکــرد شــهلا بهــرورزی راد در مســابقات 
قهرمانــی آســیا، گفــت: بهــروزی راد یکــی از امیدهــای کســب 
ــه  ــه ب ــود ک ــیا در کلاس kl۳ ب ــی آس ــلای قهرمان ــدال ط م
دلیــل مشــکلی کــه در شــروع مســابقات بــرای او پیــش آمــد 
ــت  ــه ثب ــی را ب ــان خوب ــد زم ــر چن ــت داد، ه ــلا را از دس ط

ــا  ــورت م ــر ص ــه ه ــود، ب ــده ب ــرایطش راضی کنن ــاند و ش رس
ــن  ــیایی چی ــای پاراآس ــلای او در بازیه ــدال ط ــب م ــه کس ب

ــدوار هســتیم. امی
مربــی تیــم ملــی پاراکانــو همچنیــن در پاســخ بــه این پرســش 
کــه آیــا بــا مشــکل خاصــی در تایلنــد مواجــه بودیــد یــا خیــر؟ 
گفــت: چــون همــه چیــز طبــق برنامــه هماهنــگ شــده بــود، 
مشــکل خاصــی وجــود نداشــت و فدراســیون قایقرانــی حمایــت 
ــی آســیا  ــه مســابقات قهرمان ــی ب ــی از ورزشــکاران اعزام خوب

داشــت.
ــو در ســال  ــی پاراکان ــم مل ــه تی ــاره برنام ــان درب ــدم در پای مق
ــی  ــم مل ــازی تی ــن اردوی آماده س ــرد: اولی ــح ک ــاری، تصری ج
ــن از ۱۷  ــیایی چی ــای پاراآس ــرکت در بازیه ــرای ش ــو ب پاراکان
ــن اردو  ــه ای ــود ک ــزار می ش ــه آزادی برگ ــن در دریاچ فروردی
ــه  ــت. البت ــد داش ــه خواه ــه ادام ــدون وقف ــزام ب ــان اع ــا زم ت
خردادمــاه مســابقات جهانــی مجارســتان را نیــز پیــش رو داریــم 

ــم. ــرکت کنی ــابقات ش ــن مس ــم در ای ــد می دان ــه بعی ک

ــرم،  ــال جاج ــت والیب ــه  هیئ ــی اطلاعی ط
ــابقات  ــام مس ــت ن ــن روز ثب ــروز آخری ام
ایــن  بانــوان  رمضــان  جــام  والیبــال 

شهرســتان اعــلام شــد.
بــه گــزارش خبرنــگار مــا  مســابقات 
ــا  ــوان جاجــرم ب ــام رمضــان بان ــال ج والیب
همــکاری هیئــت والیبــال ایــن شهرســتان 

ــت  ــا و هیئ ــرکت آلومین ــی  ش ــت بدن ،تربی
ورزش هــای کارگــری برگــزار خواهــد شــد 
ــلام  ــت اع ــن مهل ــن آخری ــه ۱۵ فروردی ک

ــود. ــد ب ــا خواه ــم ه ــی تی آمادگ
بــر همیــن اســاس تیــم هــای حاضــر 
ــاس  ــوده و از لب ــن ب ــد دارای ۱۰ بازیک بای
ــه  ــد ک ــتفاده کنن ــماره اس ــکل ش متحدالش

بیمــه ورزشــی و کارت واکســن کرونــا نیز از 
دیگــر الزامــات ایــن مســابقات خواهــد بــود.

در ایــن رقابــت هــا بــه تیــم نخســت 
مســابقات ۳۵ میلیــون ریــال ،تیــم دوم 
مقــام ســوم  بــه  و  ریــال  میلیــون   ۳۰
ــد ــدا خواه ــز اه ــال جوای ــون ری  ۲۵ میلی

 شد.

شروع دوباره تراکتور با چهره دگرگون شده

تراکتــور بعد از بیش از دو ســال ، دیشــب با حضور 
هوادارانش در ورزشگاه یادگار امام بازی کرد.

صدور مجوز برگزاری بازی های لیگ برتر با تماشاگر، 
خبری بود که بعضی از تیم ها را بیش از بقیه خوشحال 

کــرد. یکی از این تیم ها تراکتــور بود که بخش قابل 
توجهی از قدرت خود را از هوادارانش دارد. افت فاحش 
نتایج این تیم در دو ســالی که بازی ها بدون تماشاگر 
بود، به خوبی نشــان می دهد که حضور تی تی ها در 

ورزشگاه تا چه اندازه مهم است.
از آخرین بازی که تراکتور با حضور تماشاگرانش برگزار 
کــرد، بیش از دو ســال می گذرد. این تیــم در تاریخ 
ســی ام بهمن ســال ۱۳۹۸ در روزی که هوای تبریز 

به شــدت سرد و برفی بود، در حضور کمتر از پنج هزار 
نفر تماشاگر به مصاف مس کرمان رفت. این دیدار در 
چارچوب مرحله یک چهــارم نهایی جام حذفی برگزار 

شد و با پیروزی چهار بر یک میزبان به پایان رسید.
دو هفته بعد از آن پیــروزی که هیچ کدام از گلزنانش 
)خانــزاده، دژاگه، خانــزاده و مهری( دیگــر جایی در 
تراکتور ندارند، ابتدا بازی ها تعطیل شــد و ســپس با 
شــروع مجدد بازی ها بعد از چهار ماه، در ورزشگاه ها 
به روی تماشاگران بســته شد. این گونه بود که اندک 
حاضرین در ورزشــگاه یادگار امام در روز سی ام بهمن 
ناخواســته وارد تاریخ شــدند؛ آنها آخرین تماشاگران 
تراکتور پیش از کرونا بودند و اولین تماشاگران تراکتور 
بعد از کرونا دیشــب  در یادگار امام حضور پیدا کردند 
و بعد از دو ســال و دو ماه دوبــاره همه چیز به حالت 

سابق برگشت.
جالب اینجاســت که این بار هم حریف تراکتور یکی از 
تیم های مسی فوتبال ایران بود. آنها در چارچوب هفته 
بیســت و چهارم لیگ برتر در حالی که می توانستند از 
بیست درصد ظرفیت ورزشگاه یادگار امام استفاده کنند 

به مصاف مس رفسنجان رفتند.


